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تولید سیاه روزگار
ارز نوسانات با

بلاتکلیفی در شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان 

نوری یا نبوی 
کدام یک رئیس می شود؟

بلاتکلیفی در شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان 

اعتراض لنزها
 به بیلبوردهای ناکارآمد

در نود و نهمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر مشهد تصویب شد
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گفت وگوی »صبح امروز« با استاد گروه علوم اجتماعی
 در مورد دروغ  و چرایی دروغگویی برخی سیاسمتداران؛

نبایدگذاشتضدارزش
بهارزشتبدیلشود
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 از علی ضیا و آریا عظیمی نژاد تا عبدالرضا احمدی؛

مجریانتلویزیون
درقتلگاهکریسرخابی!

7

شماره 735 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان

به
شن

ه 
07س

05
99

با سلام خد مت امام عصر)عج(

3

5

2



2
سه شنبه7 مرداد ماه 1399/   سال سوم  /   شماره 735

Vol.3.No.735  / July.28.2020

w w w . s o b h e - e m r o o z . i r
sobhe.emrooz.news@gmail.com

ت
اس

سی

روحانی: بیش از ۲۳ درخواست 
ملاقات از سوی آمریکا دریافت کردم

ــدد از ســوی  ــه طــرح درخواســت هــای متع ــا اشــاره ب رئیــس جمهــوری ب
ــی  ــات ایران ــا مقام ــات ب ــرای ملاق ــش ب ــکا و متحدان ــالات متحــده آمری ای
ــکا از برجــام  خاطــر نشــان کــرد: طــی ۲ ســال و 3 مــاه گذشــته کــه آمری
خــارج شــده اســت، اگــر بگویــم ۲3 مرتبــه درخواســت ملاقــات بــا مقامــات 

ــه ام. ــی دریافــت کــردم، کــم گفت آمریکای
بــه گــزارش »صبح امــروز« بــه نقــا از ایســنا، رییــس جمهــور عصــر دوشــنبه 
ــا اشــاره بــه طــرح  در جمــع مدیــران صنایــع پتروشــیمی و فــولاد کشــور ب
ــش  ــکا و متحدان ــده آمری ــالات متح ــوی ای ــدد از س ــای متع ــت ه درخواس
بــرای ملاقــات بــا مقامــات ایرانــی خاطــر نشــان کــرد: الان تقریبــا ۲ ســال 
و 3 مــاه اســت کــه آمریــکا از برجــام خــارج شــده و در شــدیدترین فشــارها 
هســتیم؛ آنهــا فکــر مــی کردنــد مــا چندمــاه بیشــتر نمی توانیــم دوام بیاوریــم 
و مجبــور مــی شــویم بــا آنهــا تمــاس بگیریــم؛ در ایــن مــدت اگــر بگویــم 
۲3 مرتبــه درخواســت ملاقــات بــا مقامــات آمریکایــی دریافــت کــردم، کــم 
ــن  ــه از م ــت مرتب ــال ۹۶  هش ــورک در س ــفر نیوی ــک س ــه ام؛ در ی گفت
تقاضــای ملاقــات شــد. ســال ۹۷بیشــتر از ســال ۹۶ و ســال گذشــته تقریبــا 
همــه ســران کشــورهای غربــی و اروپایــی یکــی یکــی از مــا خواســتند تــا 

بــا مقامــات آمریکایــی ملاقــات کنیــم.
رئیــس جمهــوری بــا تاکیــد بــر اینکــه مــا ابایــی از مذاکــره نداریــم امــا بــه 
دنبــال نمایــش نیســتیم، بلکــه بدنبــال حــل مســأله هســتیم، گفــت: امــروز 
بــر خــلاف همــه مقــررات بین المللــی تحریــم بــر مــا تحمیــل شــده و بایــد 
ــن  ــای ای ــر مبن ــد ب ــی گوین ــا م ــد. هرآنچــه آنه ــا را بردارن ــم ه ــن تحری ای
اســت کــه در ابتــدا بــه کار خــلاف را کــه آغــاز کــرده انــد، خاتمــه دهنــد؛ 
ایــن یــک واقیــت اســت و پیــش شــرط نیســت؛ چراکــه آنهــا نــه بــه دولــت 
ایــران بلکــه بــه ملــت ایــران فشــار آوردنــد و تحریــم هــای آنهــا تروریســم 
اقتصــادی بــوده و امــروز در شــرایط کرونــا یــک تروریســم درمانــی اســت.

ــه  ــاه هم ــه م ــال و س ــن دوس ــه در ای ــان اینک ــا بی ــه ب ــی در ادام روحان
مــردم بــه ســهم خودشــان ایســتادگی کردنــد، تاکیــد کــرد: در ایــن مــدت 
ــط  ــیمی در خ ــولاد و پتروش ــدگان ف ــدم و تولیدکنن ــط مق ــران در خ تولیدگ
جلــوی ایــن جبهــه بودنــد؛ چراکــه عــلاوه بــر تامیــن نیازهــای داخلــی، ایــن 
ــت را  ــی اس ــه ارز نیمای ــور ک ــای کش ــی از نیازه ــش بزرگ ــا بخ ــش ه بخ

ــد؛ بخــش هــای پتروشــیمی و فــولاد بیــش از صــد درصــدی  تامیــن کردن
ــد. ــن کردن ــد را تامی ــول داده بودن ــه ق ک

سخنگوی وزارت خارجه: تمدید تحریم 
تسلیحاتی ایران را بعید می دانیم

ســخنگوی وزارت خارجــه درمــورد خوانــش اطلاعــات جعبــه ســیاه 
هواپیمــای اوکراینــی تاکیــد کــرد: فرانســه تکنولــوژی خوانــش را در اختیــار 
ــر  ــرد و فک ــورت می گی ــع ص ــورهای ذینف ــور کش ــا حض ــن کار ب دارد و ای
ــده را از  ــده ش ــات خوان ــد و اطلاع ــه کاری بزنن ــم فرانســه دســت ب نمی کن
ــد. قوانیــن و ســازوکار خــاص خــود را دارد و  طــرق غیررســمی منتشــر کنن
آنهــا موظــف هســتند اطلاعــات را اســتخراج و در اختیــار کشــورهای ذینفــع 

ــد. ــرار دهن ق
ــی را از  ــای اوکراین ــیاه هواپیم ــه س ــات جعب ــه اطلاع ــم فرانس ــر نمی کن فک
ــار  ــات را در اختی ــد اطلاع ــا موظفن ــد / آنه راه هــای غیررســمی منتشــر کن
کشــورهای ذینفــع قــرار دهنــد / تمدیــد تحریــم تســلیحاتی ایــران را بعیــد 

می دانیــم
مهمترین اظهارات موسوی در این نشست به شرح زیر است:

ــارهای  ــرد. فش ــد ک ــذار نخواه ــی فروگ ــچ تلاش ــکا از هی ــتیم آمری می دانس
ــه ای  ــطوح منطق ــت و س ــورای امنی ــطح ش ــورها در س ــه کش ــادی را ب زی

ــد. آوردن
ایــن مســئله بــرای ایــران غیرقابــل قبــول اســت و تحــت فشــار، ایــران را 
ــران  ــیت ای ــش و حساس ــا واکن ــد و ب ــی محــروم می کنن ــق قانون ــن ح از ای

مواجــه خواهــد بــود.
ــال  ــم و احتم ــد می دانی ــدری بعی ــکا را ق ــدف آمری ــن ه ــه ای ــیدن ب رس

ــد. ــکا بدهن ــه آمری ــته قلدرمابان ــه خواس ــن ب ــورها ت ــم کش نمی دهی
امیدواریــم فشــارهای آمریــکا متوقــف شــود. کار عبــث و بیهــوده ای انجــام 

می دهنــد.
ــی و  ــق قانون ــه ح ــه ب ــد داد ک ــام خواه ــود را انج ــای خ ــران تلاش ه ای

ــم. ــت یاببی ــود دس ــی خ طبیع
ــی  ــد؛ از راهزن ــان می کنن ــا را امتح ــام رایزنی ه ــواع و اقس ــا از ان آمریکایی ه
ــای  ــه هواپیم ــه علی ــی ک ــدام خطرناک ــیدند و اق ــی رس ــه هوای ــی ب دریای
مســافربری ایــران در فضــای ســوریه و لبنــان انجــام دادنــد بســیار خطرنــاک 

بــود.
یــک اقــدام و تهدیــد تروریســتی بــود کــه خــلاف همــه موازیــن و قوانیــن 
حقوقــی و بین المللــی اســت و ایــران اقدامــات لازم را بــرای پشــیمان 

ــد داد. ــام خواه ــا انج ــردن آمریکایی ه ک

جعبه های سیاه هواپیمای اوکراینی
فرانســه تکنولــوژی خوانــش را در اختیــار دارد و ایــن کار بــا حضــور 
ــه  ــم فرانســه دســت ب ــرد و فکــر نمی کن کشــورهای ذینفــع صــورت می گی
کاری بزننــد و اطلاعــات خوانــده شــده را از طــرق غیررســمی منتشــر کننــد.
قوانیــن و ســازوکار خــاص خــود را دارد و آنهــا موظــف هســتند اطلاعــات را 

اســتخراج و در اختیــار کشــورهای ذینفــع قــرار دهنــد.

آمار و اسامی شهدای جنایت های 
منافقین در سال ۶۷ برای اولین بار 

منتشر شد
فهرســت شــهدای جنایــات گروهــک تروریســتی منافقیــن در ســال ۶۷ بــرای 

نخســتین بــار منتشــر شــد.
آمــار و اســامی شــهدای جنایت هــای منافقیــن در ســال ۶۷ بــرای اولین بــار 
منتشــر شــدخبرگزاری میــزان - طبــق اعــلام پایــگاه خبری تحلیلــی 
ــهید  ــامی 1503 ش ــار و اس ــور، آم ــار در کش ــتین ب ــرای نخس ــان، ب هابیلی
جنایــات تروریســتی منافقیــن در ســال 13۶۷ توســط بنیــاد هابیلیــان منتشــر 

شــد.
اعضــای گروهــک تروریســتی منافقیــن و تعــداد زیــادی از زندانیــان فــراری 
ــه و  ــرار گرفت ــلامی ق ــام اس ــت نظ ــورد رأف ــل م ــال های قب ــی س ــه ط ک
ــده  ــه عــراق فراخوان ــد در ســال ۶۷ از کشــور های مختلــف ب آزاد شــده بودن
شــدند و طــی چندیــن عملیــات در ایــن ســال بــه مرز هــای ایــران اســلامی 
ــی  ــات نظام ــه عملی ــامل س ــی ش ــای نظام ــن تهاجم ه ــد. ای ــرض کردن تع
ــا نام هــای آفتــاب )8 فروردیــن ۶۷، فکــه(، چلچــراغ )۲8  نســبتاً گســترده ب
خــرداد 13۶۷، مهــران( و فــروغ جاویــدان )3 مــرداد 13۶۷، کرمانشــاه( بــود.
ــه  ــن س ــه در ای ــت ک ــدری اس ــهدای گرانق ــه ش ــوط ب ــت مرب ــن فهرس ای

در   13۶۷ ســال  در  پراکنــده  عملیات هــای  ســایر  و  نظامــی  عملیــات 
مرز هــای غربــی کشــور توســط منافقیــن بــه شــهادت رســیدند. مشــخصات 
ــد. ــت کنی ــد از اینجــا دریاف ــی را می توانی ــات تکمیل ــل شــهدا و اطالاع کام

بنیــاد هابیلیــان فرصــت را مغتنــم شــمرده و از مــردم و مجموعه هــای 
ــی  ــی و دولت ــای نظام ــا و ارگان ه ــهدا، نهاد ه ــم ش ــواده معظ ــی، خان مردم
کــه می تواننــد در به روزرســانی ایــن آمــار بــه مــا یــاری برســانند، اســتمداد 

می طلبــد.

سوئیس: نخستین مراوده تجاری با 
ایران از طریق کانال بشردوستانه 

انجام شد
ــا  ــن کشــور ب ــراوده تجــاری ای ــه نخســتین م ــد ک ــت ســوئیس می گوی دول

ــال بشردوســتانه انجــام شــده اســت. ــران از طریــق کان ای
ســوئیس: اولیــن مــراوده تجــاری ســوئیس بــا ایــران انجــام شــده 
ــلام  ــرداد، اع ــنبه،۶ م ــوئیس، روز دوش ــت س ــزان - دول ــتخبرگزاری می اس
ــال  ــق کان ــران از طری ــا ای ــود را ب ــاری خ ــراوده تج ــتین م ــه نخس ــرد ک ک
ــت ســوئیس  ــرز، دول ــی بشردوســتانه انجــام داده اســت.به گــزارش رویت مال
ــا  ــراوده تجــاری ب ــی ســوئیس نخســتین م ــک شــرکت داروی ــد »ی می گوی

ــت.« ــرده اس ــل ک ــتانه تکمی ــی بشردوس ــال مال ــق کان ــران را از طری ای
وزیــر اقتصــاد ســوئیس گفــت »تاکیــد می کنــم کــه رونــد عملیاتــی کــردن 
ــه  ــرای فــروش اقــلام بشردوســتانه ب ــال بشردوســتانه ســوئیس ب شــتا )کان
ــن  ــش از ای ــرکت ها پی ــدادی از ش ــت و تع ــرفت اس ــال پیش ــران( در ح ای
تاییــد شــده انــد و شــرکت های بیشــتری نیــز در راهنــد؛ معامــلات بیشــتری 
ــی  ــال مال ــرز، کان ــزارش رویت ــاس گ ــر اس ــام بگیرد.«ب ــه زودی انج ــد ب بای
ــرده  ــه کار ک ــاز ب ــه آغ ــاه ژانوی ــتا( از م ــا ایران)ش ــوئیس ب ــتانه س بشردوس
ــا  ــوئیس ب ــی س ــال مال ــدازی کان ــی راه ان ــن مدع ــش از ای اســت.آمریکا پی
ایــران شــد، امــا بدعهــدی آمریــکا در عمــل بــه وعده هــای خــود همچنــان 

ــه اســت. ادامــه دارد و اقــدام عملــی در ایــن زمینــه صــورت نگرفت
ــه طــور مســتقیم دارو و برخــی  ــوارد ب ــران در برخــی م ــه ای ــا علی تحریم ه
اقــلام بشردوســتانه را تحــت تاثیــر قــرار داده و جــان بیمــاران را بــه خطــر 

انداختــه اســت.

سوژه

عقل و عشق در محُرم کرونایی
غلامرضا فدایی

عقل و عشق در نگاه بعضی ها دارای تعارض است و می گویند آنجا که عشق است دیگر عقل 
کاری ندارد و آدم عاقل وقتی عاشق می شود عقلش دیگر کارساز نیست.

این مطلب ممکن اســت در بعضی موارد صحیح باشــد ولی اگر دقــت کنیم در بین این دو 
تعارضی وجود ندارد منتها باید نگاهها اصلاح شــود. آنکس که هدفش در زندگی حفظ خود 
و منافع خود اســت بســیاری از خطرپذیری ها را غیرعاقلانه می داند. اما اگر از لاک فردی 
بیرون بیاید آنوقت می تواند لذت ایثار را بچشد و عقل را پشتوانه عشق ببیند. چه کسی می 
تواند اظهار کند که عشق امام حسین علیه السلام به احیای دین جدش عاقلانه نبود، یا عقل 

سلیم چنین برنامه ای را محکوم می کند؟
بحث محرم و عزاداری برای سیدالشــهدا یکی از این موارد اســت و عده ای عاشقانه در پی 
اجرای مراســم عزاداری هســتند و معتقدند در این جا نمی شود کوتاه آمد و باید سنگ تمام 
گذاشــت. از طرف دیگر دستور خدا این است که باید از جان خود و دیگران حفاظت کنید و 
اگر نکنید خطاکار بلکه مجرمید. وقتی برنامه مساجد ناگزیر تعطیل می شود یا حج ابراهیمی 
برگزار نمی شود دیگر برگزاری مراسم عزاداری به عنوان امر مستحب مؤکد جای خود دارد.
این روزها خیلی ها در مورد مســائل دینی اظهار نظر می کنند و از جمله خود بنده که فقط 
نظر شــخصی ام را می نویسم و به عنوان پیشنهاد عرض می کنم و نه چیز دیگر. و آن این 

است که آیا می توان بین این دو جمع کرد یا خیر؟
سخن من در مورد محرم وکرونا است که باید همه علاقمندان به امام حسین انتخاب بهینه 
کنند. دیدیم و دیدید که این ویروس منحوس، که حال، دستاورد خود بشر است یا چیز دیگر، 
چگونه همه را خانه-نشــین کرده و با کسی هم شوخی ندارد. از دست دادن این همه انسان 
های بی گناه و ارزشمند داغ بزرگی بر دل همه نهاده است. آیا می خواهیم به نام امام حسین 

این تلفات بیشتر شود و آیا امام حسین به این کار راضی است؟
پیشــنهاد من این است که بیاییم از این تهدیدِ بزرگ فرصتی بسازیم. این زمان، زمان بسیار 
خوبی برای نقد منصفانه عزاداری های گذشــته است. بیاییم در زمینه های زیر محققانه کار 
کنیم و صدا و ســیما به عنوان مجری حتی فعالیت های خودش را هم در این زمینه زیر ذره 
بین نقد بگذارد و مردمِ در خانه را هم به فیض عزاداری برســاند و هم ذهن و فکر آنها را در 

جهت یافتن طریق صحیح حق درگیر کند.
این برنامه ها می تواند شــامل تعریف، توصیف، تحلیل، تفسیر، مقایسه، نقد، بیان کمبودها، 
ارائه راهکار و پیشــنهادها و تولید آثار جدید در همه زمینه ها باشد. موضوعات مورد بررسی 
هم می تواند شامل: ســخنرانیها، مداحی ها، هیئت ها، دسته ها، نوحه خوانیها، هزینه ها، و 
مقالات و کتابهای نوشته شده، اشعار سروده شده، فیلمهای ساخته شده و حتی مراسم خانگی 
و محفلهای خصوصی و نیز شیوة انتخاب آنها توسط مجریان صدا و سیما باشد. بعضی از این 
موارد به بخش کودکان، نوجوانان، جوانان، و میانسالان و پیشکسوتان تقسیم می شود. برنامه 

عزاداری به صورت عام در دیگر کشورها خود داستان دیگری است.
می توان در ابعاد گوناگون کارشناسان، قطعه هایی از هر یک از مراسم فوق را در گذشته دور 
و نزدیک به تفکیک نمایش دهند و سپس به نقد و بررسی بپردازند. هم از مردم اشک گرفته 
اند و هم آن-ها را به داوری نشانده اند. جذابیت برنامه ها به سلائق و هنرمندی کارشناسان 
و مجریان بســتگی دارد. به عنوان مثال من دو برنامه عصرجدید و میدون در شبکه 3 را که 
ظاهراً پر بیننده اســت مثال می زنم. آیا علاقمندان به امام حســین نمی توانند برنامه های 
سنگین و دوست داشتنی در موارد بالا ترتیب دهند. قطعاً هنرمندان آئینی ما در ابعاد گوناگون 
دارای آثار فاخر و ارزشــمندی هســتند و می توانند ذهن و فکر خواننده را از مسیر درست با 

عشق به امام حسین پر کنند. به قول معروف امتحانش مجانی است.
هر یک از شبکه ها می تواند مسئول یک موضوع باشد، یا با برنامه ریزی مشارکتی به گونه 
ای برخــورد کنند تا همگان بتوانند برنامه ها را تعقیب و اســتفاده کنند. همچنین می توانند 
برای ایجاد رقابت از مشــارکت مردم بهره برده هم نظر خواهی نمود و هم در نقد و بررسی 
کتاب ها، مراسم، یا فیلم ها از مردم کمک گرفت و در صورت لازم جائزه هم گذاشت. بررسی 
نتایج این همه پرسی ها خط مشی ای برای برنامه های آینده ترسیم می کند. برنامه مجریان 
صدا و سیما را در تهیه برنامه های گذشته هم توسط صاحبنظران می توان به نقد گذاشت.

هزینه هایی که هر ساله به نام امام حسین انجام می شده امسال هیئات،  مساجد و تکیه ها 
با هماهنگی هم و تقسیم وظائف متکفل کمک به بخشی از مناطق محروم باشند و با گرفتن 
آمار و اطلاع لازم و با گریز از همپوشــانی، با همکاری نهادهای موظف، مسئله فقر را آسیب 
شناســی کنند تا اینقدر چهره کشــور نازیبا و کریه نباشد. آمارها و تجربیات را ثبت کنند و از 

بین نبرند تا در آینده آن را تکمیل و مجدداً استفاده کنند.
مطالب فوق پیشــنهادهایی از جانب یک نفر اســت قطعاً افراد خوش ذوق و طراح در سطح 
جامعه و به ویژه علاقمندان به امام حسین فراوان است. در این زمینه به افراد جوان و جدید 
میدان بدهیم و از بعضی پیشکســوتان با اجازه خودشــان که برنامه هایشــان ممکن است 
تکراری باشد کمتر، و در حد ضرورت استفاده کنیم. باشد نسل جدید بیشتر و بیشتر با معارف 
امام حســین آشنا شــوند. حرف دل جامعه را بشنویم و از انتقاد، حتی در نحوه عزاداری برای 
امام حســین علیه السلام نهراسیم. الان تا رسیدن ماه محرم فرصت خوبی است. علاقمندان 
به مکتب حســینی پا پیش بگذارند و با خلوص و صمیمیت هرکس از هر کاری که از عهده 
اش بر می آید با نظر و راهنمایی افراد با سواد و دلسوز دریغ نکند. باید مدیران همه تشکیلات 
تبلیغی از صمیم دل برای هر چه بهتر شدن عزاداری و ارادت به امام شهید اقدام جدی کنند 

و نه صرفاً به اجرای برنامه های سنتی دلخوش دارند.

بلاتکلیفی در شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان 

نوری یا نبوی 
کدام یک رئیس می شود؟

عالــی  شــورای 
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اصلاح  سیاستگذاری 
طلبان، نهادی که می 
نقــش  بایســت 
مغز  و  کننده  هماهنگ 
متفکر اصلاح طلبان را در 
بر  بزنگاه های سیاســی 
این  باشد،  عهده داشــته 
ترین  منفعل  در  روزهــا 
پس  است.  ممکن  حالت 
محمدرضا  اســتعفای  از 
عارف، حرف و حدیث های بسیاری از چرایی 
و معنای اســتعفا تا ســرانجام شورای عالی 
سیاســتگذاری اصلاح طلبان بــه وجود آمد. 
حرف و حدیث هایی که این روز ها با نام بردن 
از جایگزین هــای عارف تداوم یافته اســت. 
پیش از آن اما استعفای موسوی لاری نائب 
رئیس شورای عالی سیاست گذاری و کسی 
که در خط مقدم برای تشکیل چنین شورایی 
قرار داشــت اولین ضربه مهلک به پیکر این 
ســاز و کار بود و از آنجا که ستون هایش از 
استحکام قابل قبولی برخوردار نبود این خلأ 
به وضوح خود را نشان داد. حرف و حدیث ها 
درباره اختلافات در درون اردوگاه چپ شدت 
و حدت بیشتری گرفت تا اینکه بعد از دوماه 
خبر اســتعفای محمدرضا عارف رئیس این 
شــورا بر خروجی رســانه ها قــرار گرفت؛ 
اســتعفایی کــه گفته می شــود همزمان با 
استعفای موسوی لاری مطرح بوده اما اینکه 
چرا بعد از دو ماه علنی شــده همچنان مبهم 
اســت. منتقدان می گفتند »تاریخ مصرفش 
تمام شــده اســت«، »باید منحل شود« و... 
این ها تنها نمونه هایی از انتقادات تند و تیزی 
بود که نسبت به شورای عالی سیاست گذاری 
مطرح می شــد که البته گاهی این انتقادات 
تنها ســاختار این شورا را نشانه نمی گرفت و 

گاهی انتقادات متوجه شخص عارف می شد؛ 
آن هم از این جهت که معاون اول دولت سید 
محمد خاتمی یک فرد دانشــگاهی و اجرایی 
اســت و از خط و ربــط فعالیت های حزبی و 
تشکیلاتی چندان سر در نمی آورد. اما مسئله 
اصلی اینجاســت کــه ســاز و کار قدیمی 
اصلاح طلبان برای آنها عایدی  نداشته است و 
آخرین پیروزی در ایــن میدان برای آنها به 
ســال 80 و پیروزی ســید محمد خاتمی باز 
می گردد. حالا اما از یک سو سیل انتقادات و 
از ســوی دیگر اســتعفاهای معنادار رئیس و 
نائب رئیس شــورای عالی سیاســت گذاری 
مشروعیت این شورا را در میان اصلاح طلبان 

با مشــکل رو به رو کرده اســت. اما معضلی 
بزرگتر هــم وجود دارد و آن انتخابات 1400 
است که تقریبا 10 ماه با آن فاصله دارند و در 
این چند ماه باید به دنبال نوش دارویی باشند 
تا زخم هایشان را التیام ببخشد و آنها را دوباره 
برای یــک مبارزه آمــاده کنــد. »پارلمان 
اصلاحات« یکی از همان نهادهای جایگزینی 
بود که تنها چندماه بعد از انتخابات ۹4 مطرح 
شــد و برخی احزاب ســفت و سخت از آن 
حمایت می کردند اما ایــن پارلمان هیچگاه 
رنگ واقعیت به خود نگرفت و اساسا ظهور و 
بــروزی جــز در محافل سیاســی و حزبی 
اصلاح طلبــان پیــدا نکرد. از ســوی دیگر 
بازگشــت به همان روش قبل و میدان داری 

»جبهه هماهنگی اصلاح طلبان« و »شورای 
مشــورتی رئیس دولت اصلاحات« هم بعید 
اســت بتواند موانــع را دور بزند و وحدتی در 
میان این جنــاح ایجاد کند. از آنجا که زمان 
تنگ است و عقربه های ساعت به سرعت در 
حال حرکت هســتند فکر ایجاد ساز و کاری 
جدید برای وحدت اصلاح طلبان نمی تواند راه 
به جایی ببرد با این اوصاف تنها گزینه باقی 
مانده اصلاح  ســاختاری در شــورای عالی 
سیاســت گذاری اســت یعنی علاوه بر تغییر 
رئیــس آن بایــد فکری هم به رفــع موارد 
اختلافی کرد تا شاید روزنه امیدی برای این 

جریان در انتخابات 1400 باز شــود. »عارف 
تشــکیلاتی نیست« این مهمترین نقدی بود 
که در این سال ها نسبت به محمدرضا عارف 
عالــی  شــورای  در  مدیریتــش  نحــوه  و 
سیاســت گذاری مطرح بــود. بنابراین وقتی 
صحبــت از جایگزیــن برای عــارف مطرح 
می شود اولین شاخصه ای که می تواند رضایت 
اصلاح طلبان را به دســت بیــاورد حزبی و 
سیاسی بودن فرد است؛ کسی که جنس رفتار 
تشکیلاتی را بشناســد و بتواند در این مسیر 
گام بردارد. همین شــاخصه کافی اســت تا 
اســامی چون »بهــزاد نبــوی« و »عبدالله 
نوری« بر سر زبان ها بیفتد. »سوابق نوری با 
محمدضا عارف متفاوت است و کارکردهای 

سیاسی آنها در جریان اصلاحات قابل قیاس 
نیســت« این را غلامحسین کرباسچی گفته 
اســت. او همچنیــن مــی گویــد: » انتقاد 
تکامل بخش اســت و افراد بایــد با کارنامه، 
رفتار و شخصیتشــان مورد نقد قرار بگیرند؛ 
بنابرایــن مســئله مهم در حرکــت جریان 
اصلاحــات، بهبــود وضعیت کشــور و حل 
مشکلات اقتصادی و سیاسی بوده و لذا انتقاد 
از رئیس فراکسیون امید طبیعی است و او یا 
باید پاســخ دهد یا باید انتقــادات را بپذیرد. 
عبدالله نوری شخصیتی قابل احترام، توانا در 
حل مسائل سیاسی، صالح و با سوابق مثبت 
اســت که می توانــد گزینه مناســبی برای 

جایگزینی عارف باشــد؛ امــا دراین باره باید 
اعضای پارلمان نظر بدهند«

جواد امام هم از نزدیکان سیدمحمد خاتمی، 
در گفت وگو با »ایســنا« گزینه مناسب برای 
ریاســت بر شــورای عالی را عبدالله نوری 
نامیده اســت و گفته: »اجماع سازی با همه 
شــخصیت های حقیقی و حقوقی شــورای 
عالی کار طاقت فرســایی است و اگر عارف 
تشــخیص داده است که از کار جمعی فاصله 
بگیــرد، به نظر من عبدالله نــوری جایگزین 
مناســبی برای اجماع سازی و تقویت شورای 
عالی است و حتی احزابی که به شورای عالی 

نقد دارند، پذیرای عبدالله نوری هستند.«
از ســوی دیگر حســین مرعشی سخنگوی 

حزب کارگــزاران »بهزاد نبوی« را گزینه ای 
البته  مناسب برای جایگزینی عارف می داند. 
او در میــان گزینه ها از مجید انصاری و حتی 
محسن هاشمی هم نام می برد. او به روزنامه 
سازندگی می گوید:»ســه  خصوصیت از نظر 
من برای ریاست آینده شورا مهم است؛ اول 
اینکه طیف های مختلــف این جبهه، اعم از 
طیف های ارزشــی تــا میانــه رو و رادیکال، 
باید او را قبول داشــته و رابطــه خوبی با او 
داشــته باشــند. دوم اینکه به لحاظ سیاسی 
بایــد نقش جبهه اصلاحات و انتخابات آینده 
را باور داشــته باشــد. اگر قرار باشد خودش 
دراین باره مردد باشد که آیا باید شرکت کنیم 
یا خیر، نباید چنین باشــد و باید بتواند فضای 
سیاسی را به خوبی تحلیل کند و بن بست ها را 
بشکند. سوم هم اینکه پیام انتخاب این فرد 
به نظام باید پیام همراهی و همکاری باشــد. 
نباید شــکاف بین نظام جمهوری اسلامی و 
اصلاح طلبان را که سال هاســت وجود دارد، 
بیشــتر کند و باید در جهت ترمیم روابط بین 
اصلاح طلبان و نظام سیاســی حرکت کند«.  
ســخنگوی حزب کارگزاران درباره اینکه آیا 
عبدالله نوری شایستگی ریاست شورا را دارد 
یا نه، گفته اســت: »آقای نوری گذشــته از 
اینکه خودش هم این مســئولیت را نخواهد 
پذیرفت، ویژگی ســوم را هــم به اعتقاد من 
ندارد و پیام همراهــی و همکاری با نظام از 
این طریق منتقل نخواهد شد؛ اما بهزاد نبوی 

می تواند انتخاب خوبی باشد«.
حال باید دید در این وانفســای کرونایی که 
دنیای سیاست را نیز درگیر خود کرده است، 
اصلاح طلبــان چگونه و با چه ســازوکاری 
قرار اســت وارد انتخابات ریاست جمهوری 
آینده شوند. انتخاباتی که یا آنها را به انزوای 
چندین ساله می فرســتد یا قدرت پاستور به 

آنها خواهد رسید.

یادداشت

از آنجا که زمان تنگ است و تا انتخابات 1400 کمتر از 10 ماه فرصت باقیست. فکر ایجاد ساز و کاری جدید برای وحدت 

اصلاح طلبان نمی تواند راه به جایی ببرد با این اوصاف تنها گزینه باقی مانده، اصلاح ساختاری در شورای عالی 

سیاست گذاری است. یعنی علاوه بر تغییر رئیس آن باید فکری هم برای رفع موارد اختلافی کرد تا شاید روزنه امیدی 

برای این جریان در انتخابات 1400 باز شود

,,
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اولویت ما رساندن قیمت کالاها به کمتر از 
میانگین کشوری است

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی گفت: اولویت کارگروه تنظیم بازار 
اســتان پایین نگه داشتن قیمت کالاها کمتر یا برابر با قیمت میانگین کشوری آنهاست و در 

این راستا نظارت ها را تشدید و به صورت جدی دنبال خواهد کرد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز«، علی رســولیان روز یکشنبه در نشست کارگروه تنظیم بازار 
خراســان رضوی در محل اســتانداری اظهار کرد: زمانی که عرضه کالا در بازار به درستی 
مدیریت شــود نظارت بر قیمت کالاها آســانتر خواهد شــد و از این طریق باید مانع از سوء 

استفاده  برخی از وضعیت بازار شد.
وی اضافه کرد: اینکه کارگروه تنظیم بازار خراســان رضوی موفق به کسب رتبه دوم در بین 
ســایر کارگروه های تنظیم بازار استانها در کشور شده، توفیق بزرگی است لذا باید تلاش کرد 
که ســهمیه های اختصاص یافته از کالاهای اساسی توسط ستاد تنظیم بازار کشور به استان 

را به موقع و به نحو مطلوب جذب کرد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری خراسان رضوی افزود: از سوی دیگر همه همت 
کارگروه تنظیم بازار خراســان رضوی معطوف به این شده که قیمت هیچ کالایی در استان 
از میانگین قیمت آن در کل کشــور بیشتر نشــود زیرا این مهم مصوبه شورای تامین استان 

بوده و لازم الاجراست.
رســولیان با اشاره به اختصاص ســهمیه شکر و برنج پاکستانی از ســوی ستاد تنظیم بازار 
کشــور به استان خراســان رضوی از مســوولان متولی این موضوع خواست هر چه سریعتر 

پیگیری های لازم را برای جذب این سهمیه در استان انجام دهند.
وی گفت: اگر ۲ هزار تن برنج هندی از ســهمیه طرح تنظیم بازار در بازار استان توزیع شود 
فشــار کمبود و گرانی برنج در استان برطرف می شود لذا باید هر چه سریعتر سازمان صنعت، 

معدن و تجارت سهمیه برنج استان را از محل ستاد تنظیم بازار جذب کند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری خراسان رضوی بر تسریع در اخذ مجوز صادرات 
تخم مرغ از استان از محل سهمیه صادراتی کل کشور به میزان هشت هزار و 300 تن تخم 
مرغ در ماه تاکید کرد و گفت: باید هر چه ســریعتر در این خصوص پیگیری های لازم انجام 

گیرد تا بتوان بخشی از مشکلات مرغداران را برطرف کرد.
وی همچنیــن بر ارایه راهکاری برای حمل و نقل نهاده های وارداتی به اســتان و شــتاب 
بخشــی در اجرای طرح تولید و توزیع کنســانتره نهاده دامی توسط سازمان جهاد کشاورزی 

استان تاکید کرد.

دریافت کنندگان وام ودیعه مسکن از 
فهرست مسکن ملی خط می خورند

اصلانی گفت: دریافت تسهیلات ودیعه مسکن فرم جیم متقاضیان را قرمز می کند، بنابراین 
امکان ثبت نام در طرح مسکن ملی برای آنان وجود ندارد.

پروانه اصلانی مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرســازی با بیان اینکه دریافت 
کد رهگیری در تمامی معاملات و مســکن الزامی شده است گفت: تمامی متقاضیان از زمان 
اعلام مصوبه پرداخت تســهیلات ودیعه مســکن ملزم به دریافت کد رهگیری هستند و در 

صورتی که کد رهگیری دریافت نکرده باشند، نمی توانند از این تسهیلات بهره مند شوند.
مدیر کل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی اظهار کرد: طبق قانون شورای اصناف 
هم اکنون دریافت کد رهگیری الزامی شده و مشاوران املاک حق ندارند معامله ای را بدون 

کد رهگیری انجام دهند.
اصلانی با اشاره به اینکه دریافت تسهیلات ودیعه مسکن زمینه ساز قرمز شدن فرم جیم افراد 
می شود ادامه داد: تسهیلات خرید مسکن با توجه به مصوبات بانک ها نیاز به سبز بودن فرم 
جیم ندارد اما طرح هایی که در قالب مصوبه قانون ســاماندهی بازار مســکن است و نیازمند 
فرم ج سبز است با دریافت این تسهیلات هم فرم جیم آنها قرمز می شود و دیگر نمی توانند 

در طرح هایی از جمله اقدام ملی مسکن ثبت نام کنند.
اصلانی با اشــاره به اینکه اجرای این طرح ها موقتی اســت گفت: هم اکنون بازار مســکن 
تحت تاثیر نوسانات اقتصادی از جمله ارز، سکه و بورس دچار نوسان شده است، بنابراین در 
صورتی که این بازارها از جمله بورس دچار جهش های هیجانی نشوند، می توان امیدوار بود 

که این بازار به ثبات برسد.
مدیر کل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی بیان کرد: اخذ مالیات از خانه های خالی 
و همچنین برنامه های ویژه دولت برای تولید مسکن توانسته نقش موثری در بهبود وضعیت 

بازار مسکن داشته باشد.
اصلانی با اشــاره به اینکه این تسهیلات برای یک میلیون متقاضی در نظر گرفته شده است 
گفت: تاکنون بیش از ۹00 هزار نفر در ســامانه طرح اقدام ملی مســکن برای ثبت نام وام 
ودیعه مسکن ثبت نام کرده اند که این آمار نشان دهنده آن است که متقاضیان و مستاجران 

از این طرح استقبال کرده اند.

پیش بینی یک کارشناس اقتصادی از آینده نرخ ارز؛

دلار در چه نرخی تثبیت خواهد شد؟
یک کارشناس اقتصادی گفت: منطق اقتصاد و تجربه سال های گذشته نشان می دهد پس از 
اندکی نوســان در نرخ ارز، قیمت دلار تثبیت خواهد شد مگر اینکه شوک شدیدی به اقتصاد 

وارد شود.
صبا نوبری/ هادی حق شناس در گفت وگو با خبرنگار اقتصادآنلاین در رابطه با نوسانات اخیر 
نرخ ارز گفت: نرخ ارز در شــرایط معمولی و نرمال اقتصــاد تابعی از میانگین تورم داخلی با 

میانگین داخلی تورم کشورهایی است که با آن ها بیشترین مبادله تجاری را داریم.
وی افزود: برای مثال در سال ۹8 تورم ایران 30درصد و میانگین تورم کشورهایی که با آن ها 
مبادله تجاری داشــتیم 10درصد بوده است یعنی در ســال ۹۹ نسبت به سال ۹8 قیمت ارز 

می تواند تا حدود ۲0درصد نوسان داشته باشد، زیرا این منطق اقتصاد است.
این کارشناس ادامه داد: گفته می شود در مقاطعی با وجود این تفاسیر نرخ ارز نوسان نداشته 
اســت اما باید توجه کرد در آن مقاطع یا دولت با ســرکوب نرخ ارز در بازار مداخله کرده و یا 
ممکن اســت متغیرهای غیراقتصادی مثل تحریم  ها و یا اخلال در ســمت عرضه ارز باعث 

این اتفاق شده باشد.
حق شــناس با تاکید بر اینکه نوســانات نرخ ارز به راحتی قابل تفسیر است، یادآور شد: آنچه 
ما امروز در بازار ارز مشــاهده می کنیم ناشــی از متغیرهای واقعی اقتصاد نیست، البته نباید 

انتظارات تورمی مردم را هم فراموش کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: به طور معمول وقتی کالایی گران می شود تقاضا برای آن زیاد شده و 

مردم برای خرید صف می کشند که سهم زیادی در افزایش قیمت ها دارد.
این کارشــناس اقتصادی افزود: با توجه به اینکه اقتصاد ما طی 3ســال گذشته تورم بالای 

۲0درصد را تجربه کرده است مردم به دنبال پناهگاه امنی برای پول نقد خود هستند.
حق شــناس افزود: اگر سرمایه مردم زیاد باشد به ســراغ خرید مسکن یا زمین می روند، اگر 
کمتر باشــد انتخابشان خودرو است، در مرحله بعدی سکه و طلا را انتخاب می کنند و آخرین 

گزینه برای مردم ارز است.
وی با اشاره به استقبال شدید مردم از بازار سرمایه گفت: طی دو دهه گذشته اکثرا مردم برای 
حفظ سرمایه خود دارایی های مختلف که به آن ها اشاره شد را انتخاب می کردند اما اخیرا به 

دلیل رشد بی سابقه بازار سرمایه به سراغ این گزینه هم رفتند.
این کارشــناس با اشاره به جهش های ارزی طی سال های اخیر گفت: در سال ۹1 و ۹۲ نرخ 
ارز از 1۲00تومان به 4هزارتومان رسید و تثبیت شد، اوایل سال ۹۷هم به ۲0هزارتومان رسید 
و پس از آن روی نرخ 10تا1۲هزارتومان ثابت ماند و در ادامه هم شاهد تثبیت نرخ ارز روی 

قیمت های پایین تر خواهیم بود.
وی در پایان تاکید کرد: پیش بینی من این است که ما در ماه های آینده نوسانات چند درصدی 
را تجربه خواهیم کرد و پس از آن نرخ زیر ۲0هزارتومان تثبیت خواهد شد، مگر اینکه شوک 

شدیدی به اقتصاد ما وارد شود.

 »صبح امروز« به تاثیر نوسانات نرخ ارز بر تولید می پردازد؛

روزگار سیاه تولید با نوسانات ارز 
از مهم تریــن  ارز  نــرخ 
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هــای  مولفــه 
ظرفیت  تعیین کننده 
و  کشــور  اقتصادی 
در  عامل  مهم تریــن 
تجارت خارجی است که 
تاثیــرات  نوســانات آن 
تولید  بر  ســریعی  بسیار 
داخلی کشــور می گذارد. 
نرخ واقعــی ارز در واقع 
تقاضای  و  عرضه  همان 
موثری است که در بازار وجود دارد و قیمت 
روز براساس آن تعیین می شود؛ اما این نرخ 
افزایش  تایید بانک مرکزی نیســت.  مورد 
هزینه های تولید، کاهش حاشــیه ســود و 
کاهش تــوان رقابتی، کمبود ســرمایه در 
گردش بنگاه ها، اختلال در سیستم خریدها 
و معاملات اقتصــادی از مهم ترین تاثیرات 
نوســانات نرخ ارز در اقتصاد کشور است. در 
چنین شــرایطی، تولیدکنندگان نیز ملزم به 
خرید نقدی مواد اولیه هســتند که به دلیل 
حجــم بالای نیــاز آنها با مشــکل مواجه 

می شوند. 
تورم، اثر منفی نوسان ارز

به گزارش )) روزنامــه صبح امروز((،  یکی 
از مســائل مهم و تعیین کننــده در هزینه 
تمام شــده واحدهــای صنعتی، نــرخ ارز و 
نوســانات آن اســت. نوســانات گسترده و 
وسیع نرخ ارز اثرات منفی و مثبت بسیاری 
بر پیکــره اقتصــاد دارد که یکــی از آنها 
بروز تورم های بســیار شــدید است. تورم 
می تواند منجر بــه تغییر بافت های تولیدی 
بازارهای  و ســرمایه گذاری، تغییر وضعیت 
داخلی و خارجــی و تاثیر بر تجارت خارجی 

)صادرات و واردات( شود.
 نــرخ ارز یکــی از مهم تریــن متغیرها در 
تعیین نســبت قیمــت واردات و صادرات 
کســب و کارها و در نتیجــه تعیین میزان 
رقابت پذیری آنهاســت. کاهش نرخ واقعی 
ارز از یکســو قیمت کالاهای صادراتی در 
بازارهای خارجی را افزایش و از سوی دیگر 
قیمت کالاهای وارداتی در بازارهای داخلی 
را کاهــش می دهد که ماحصــل آن انتقال 
تقاضای کل به ســمت تقاضــای کالاها و 
خدمات خارجی و عدم استفاده کامل از تمام  
ظرفیت های موجود در اقتصاد اســت. تولید 

در اقتصاد ایران به شدت به واردات کالاهای 
سرمایه ای، واســطه ای و مواد اولیه وابسته 
اســت. با در نظر گرفتن چنین شــرایطی، 
تضعیف ارزش پول ملی، افزایش هزینه های 
تولید، رکــود و تعطیلی صنایع را باید انتظار 

داشت.
تقش واردات در اقتصاد ایران

امروز به رغم پیشــرفت های بسیاری که در 
صنعت و تکنولوژی کشور و رشد و خودکفایی 
تولیــدات صورت گرفته، هنــوز ما ناچار به 
واردات بسیاری از ماشین آلات و دستگاه ها 
از سایر کشورها هستیم. بسته بندی ما هنوز 
به خودکفایی کامل نرسیده و ما چاره ای جز 
واردات بسیاری از مواد اولیه بسته بندی خود 
نداریم. تمام این موارد قطعا متاثر از نوسانات 

نرخ ارز خواهد بود و افزایش نرخ ارز به شدت 
می دهد،  قرار  تحت فشــار  را  تولیدکنندگان 
به ویژه اینکه تولیدکننده مجبور اســت مواد 
اولیــه و ملزومات خود را بــا نرخ بالای ارز 
وارد کند و این قطعــا هزینه تولید و قیمت 

تمام شده محصول را بالا می برد. 
واردات نقش مهمــی در اقتصاد ایران دارد. 
با توجه به اینکه کالاهای نیمه ساخته، مواد 
اولیه خــام و حتی خریــد تکنولوژی برای 
تولید داخلی مبتنی بــر واردات بوده و ارزبر 

هستند، اگر نرخ ارز افزایش پیدا کند قاعدتا 
قیمت تولیدات داخلی ما هم به دلیل افزایش 
واردات نهادهای تولید افزایش پیدا می کند. 
همچنیــن افزایش نــرخ ارز باعث کاهش 

ارزش پول ملی کشور می شود.
با بالا رفتن نرخ ارز،   برخی از شــرکت های 
صادرکننده رشد خواهند کرد و صادرکنندگان 
به صادرات بیشتر تشویق می شوند که البته 
این امر اجتناب ناپایدار اســت. افزایش نرخ 
ارز باعث رشــد ناپایــدار و مقطعی برخی از 
شــرکت های صادرکننده می شود، صادرات 
تا اندازه ای به نفع اقتصاد کشــور است؛ اما 
به علــت اینکه محصولات داخلی کشــور 
تحت تاثیر افزایش قیمت های نسبی ناشی از 
تورم دلار هســتند، مزیت رقابتی خود را از 
دست می دهند؛ بنابراین بنگاه های اقتصادی 
قادر به تولید با مقدار و کیفیت مناســب به 
همان قیمتی که قبل از صادرات داشــتند، 
نیستند.برای بررســی تاثیرات تغییرات نرخ 
ارز بــر تولید به ســراغ یــک اقتصاددان و 
نایب رئیس دوره دهم کمیســیون اقتصادی  
مجلس شورای اســلامی رفتم تا با وی به 

گفتگو بپردازم.
ســید فرید موســوی در گفتگو بــا ))صبح 
امــروز(( میگوید: نوســانات قیمــت ارز به 
تنهایــی تاثیری بر تولید نــدارد و تاثیر نرخ 
ارز بر تولید به عوامل مختلفی بستگی دارد 
که این عوامل شــامل صادرات محوربودن 
صنعت، بهرمندی صنعت از ارز های دولتی یا 
نیمایی، نسبت واردات مواد اولیه یک صنعت 

به کل مواد اولیه.
تاثیرات نوسانات ارز بر صنایع کشور

وی می افزایــد: افزایش ارز بــرای صنایع 
صادرات محورمفید اســت  اما صنایعی که 
مواد اولیه شــان وارداتی است، بیشتر تحت 
تاثیر نوسانات قرار می گیرند، از سوی دیگر 
این نوســانات دو تاثیر جــدی بر روی کلیه 
صنایع می گــذارد اول اینکــه باعث به هم 
ریختن آرامش روانی جامعه می شود و تقریبا 
ســپرده گذاری در بانک ها بــا چالش مواجه 
می شود و افراد ترجیح می دهند به جای اینکه 
ســرمایه خود را در اختیار بانک ها قراردهند، 
آن را بــه بازار های دیگــر منتقل کنند وبه 
روش های دیگری ســرمایه گذاری کنند که 
این امر توان اعطای تســهیلات بانک ها را 
کاهش می دهد که این تســهیلات به دلیل 

اینکــه صرف بخــش تولید می شــود، اگر 
کاهش پیدا کند، بخش تولید بیشترآســیب 

می بیند.
سیدفریدموســوی بابیان اینکه ))هفته پیش 
اعلام شد که35 درصد بخش صنعت و معدن 
از تســهیلات بانکی اســت(( بیان می کند: 
دومین تاثیر که این نوسانات بر بخش تولید 
دارد این است که، اختلال در سیستم فعالان 
اقتصادی در بخش خرید مواد اولیه اســت، 
زیرا زمانی که نوســانات شدید است بازار به 
دنبــال خرید های نقدی حرکــت می کند و 
این موضوع با توجــه به چالش هایی که در 
را  بانکی وجوددارد، بخش تولید  شبکه های 

باچالش مواجه می کند.
نوسانات ارز باعث بلاتکلیفی تولید کنندگان
ایــن اقتصــاددان بــا بیان اینکــه ))بحث 
نوسانات بیشــتر از افزایش نرخ ارز جامعه و 
بخش تولیــد را ناراحت می کند((، می گوید: 
نوســانات ارز امکان برنامه ریزی صحیح را 
از فعــالان اقتصادی و تولید کنندگان صلب 
می کند، زیرا نمی دانند که باید با چه قیمتی 
تولید کنند، قیمت تمام شــده محصولشان 
چقدراســت ، چــه میزان بایــد خرید کنند 
و بــا چه قیمتی باید آن را بفروشــند و این 
بلندمدت،  برنانه ریزی های  امکان  نابسامانی 
میان مــدت و ســرمایه گذاری را با چالش 

مواجه می کند.
ارز چند نرخی فساد زا است

وی در خصــوص مبحــث ارزچنــد نرخی 
تصریح می کند: نرخ چند گانه در هر بخشی 
فساد زا است و اقتصاد دانان و کارشناسان بر 
ایــن نکته تاکید دارند کــه نرخ چند گانه در 
هر بــازار اختلال ایجاد می کند و به هرحال 
گروهــی از این وضعیت اســتفاده می کنند 
اما گروهــی دیگر نمی توانند از این وضعیت 
استفاده کنند و زمانی که این اتفاق در بخش 
تولید رخ دهد، انگیزه فعالیت سالم اقتصادی 
از فعا اقتصادی صلب می شود، زیرا گروهی 
از افراد  به مزایایی دســت پیدا می کنند که 
ممکن اســت سایر افراد نتوانند به آن دست 
پیــدا کنند.نرخ چند گانه یکــی ازمعضلاتی 
اســت که در مواقعی که اقتصاد ما درگیرآن 
بوده است، آســیب زیادی به  پیکره آن وارد 

شده است.
اقتصادی  کمسیون  موسوی عضو  سیدفرید 
مجلس دهم شــورای اسلامی در خصوص 

نظارت ضعیف وتخلفاتی کــه در حوزه ارز 
صورت می گیرد خاطر نشــان می کند: بانک 
مرکزی نمی تواند به تمام افراد نظارت کند و 
آنان را رصد نماید، بانک مرکزی در دورانی 
که حسب به اعلام دستگاه های زیربط مانند 
وزارت جهــاد کشــاورزی و وزارت صنعت 
ومعــدن عنوان کردند کــه ارز را تخصیص 
داده اند، این تخصیص ها بی ضابطه صورت 
گرفــت و تقریبا بعد از 4 ماه اصلاح شــد و 
بانک مرکزی این تخصیص ها را انجام داد.

وی در ادامــه عنوان می کند:  انتظار اســت 
کــه بانک مرکزی و دســتگاه هایی که این 
تخصیص را انجام دادند نســبت به معرفی 
افراد متخلف و کســانی که حســب اعلام 
اولیه اقدام درستی انجام ندادند، اقدام کنند و 
دستگاه های نظارتی باید به این امر رسیدگی 

کنند و احقاق حق نمایند.

خبر

امروز به رغم پیشرفت های 
بسیاری که در صنعت و تکنولوژی 
کشور و رشد و خودکفایی 
تولیدات صورت گرفته، هنوز 
ما ناچار به واردات بسیاری از 
ماشین آلات و دستگاه ها از سایر 
کشورها هستیم. بسته بندی ما 
هنوز به خودکفایی کامل نرسیده 
و ما چاره ای جز واردات بسیاری 
از مواد اولیه بسته بندی خود 
نداریم. تمام این موارد قطعا 
متاثر از نوسانات نرخ ارز خواهد 
بود و افزایش نرخ ارز به شدت 
تولیدکنندگان را تحت فشار قرار 
می دهد، به ویژه اینکه تولیدکننده 
مجبور است مواد اولیه و ملزومات 
خود را با نرخ بالای ارز وارد کند 
و این قطعا هزینه تولید و قیمت 
تمام شده محصول را بالا می برد. 

 نوسانات ارز امکان 
برنامه ریزی صحیح را از 
فعالان اقتصادی و تولید 
کنندگان صلب می کند، 
زیرا نمی دانند که باید 
با چه قیمتی تولید کنند، 
قیمت تمام شده محصولشان 
چقدراست ، چه میزان 
باید خرید کنند و با چه 
قیمتی باید آن را بفروشند 
و این نابسامانی امکان 
برنانه ریزی های بلندمدت، 
میان مدت و سرمایه گذاری 
را با چالش مواجه می کند.

۲۵۰ صادرکننده متخلف به قوه قضاییه معرفی شدند؛

جزییات ارزهای برنگشته به چرخه اقتصادی کشور 
به گفته مدیر اداره صادرات بانک مرکزی میزان 
ارزهای بازنگشته به چرخه اقتصادی کشور در 
سال های یاد شده بالغ بر ۲5 میلیارد یورو )۲۷ 
میلیارد دلار( اســت که از این میزان حدود ۶.8 
میلیارد یورو )۷.۶ میلیارد دلار( مربوط به ۲50 
صادرکننده حقیقی و حقوقی معرفی شــده به 

قوه قضاییه است.
به گــزارش »روزنامه صبح«،  صمد کریمی در 
خصــوص میزان ارزهای بازنگشــته به چرخه 
اقتصادی کشــور گفــت: این بانــک گزارش 
های تحلیلی مختلفی را در خصوص بازگشت 
ارزهای صادراتی در مقاطع مختلف تهیه و برای 
دستگاههای اجرایی و نظارتی ارسال می کند. 
به طور نمونه برمبنــای پروانه های صادراتی 
دریافتی از گمرک جمهوری اسلامی طی سال 
های 13۹۷ و 13۹8 مبلــغ 5۶.1 میلیارد یورو 
)بدون احتساب صادرات شرکت های ملی نفت 
ایران، ملی پالایش و پخش فرآورده      های نفتی 
ایران و ملی گاز ایران( صادرات صورت گرفته 
اســت،  از این میزان تــا روز 13۹۹.3.31 فقط 
مبلغ 33.۶  میلیارد یورو برگشــت ارز به چرخه 

اقتصادی کشــور انجام پذیرفته است. بنابراین  
تــا پایان خردادماه ســال جــاری مبلغ ۲۲.5 
میلیارد یورو ارز فقط توسط این گروه به چرخه 

اقتصادی کشور برنگشته است.
 جزییات ارزهای برنگشــته به چرخه اقتصادی 
کشور در ســال های 13۹۷ و 13۹8 / ریسک 
عدم بازگشــت ارز حاصل از صادرات افزایش 

می یابد
بالغ بر 25 میلیارد یورو ارز به چرخه رسمی 

کشور بازنگشت
وی افــزود: علاوه بر ارقام مذکــور، مبلغ ۲.5 
میلیارد یــورو مربوط به کوتاژهــای صادراتی 
عراق و افغانســتان در بازه زمانی 13۹۷.1.۲۲ 
الی 13۹۷.5.1۶ اســت که مطابق با مصوبات 
کمیته ماده ۲ شورای عالی هماهنگی اقتصادی، 
این صادرکنندگان مجاز شدند صادرات خود را 
در سامانه های مربوط ثبت کنند و جزو تعهدات 
آنان محسوب شد، اما مبالغ ارزی آنها به چرخه 
رســمی اقتصاد کشــور برنگشــته است که با 
احتساب آن، میزان عدم بازگشت ارز به چرخه 
رســمی کشور در ســال های 13۹۷ و 13۹8 

معادل ۲5 میلیارد یورو خواهد شد.  
مدیــر اداره صادرات بانک مرکــزی افزود: بر 
اســاس گزارش های تحلیلی دیگر، اطلاعات 
پروانه های صادراتی دریافتــی از گمرک ج.ا.ا 
تعداد ۲ هزار و 38۶ صادرکننده دارای صادرات 
بیش از یک میلیون یورو با نســبت بازگشــت 
ارز کمتــر از ۷0 درصد )صفــر تا ۷0 درصد( از 
روز 13۹۷.1.۲۲ لغایــت 13۹8.1۲.۲8 مــورد 
بررســی قرار گرفــت که نتایــج آن حاکی از 
این بود که این گــروه بالغ بر ۲4 میلیارد یورو 
صادرات داشــته اند و از روز ۲۲  1.  13۹۷. لغایت 
روز13۹۹.3.31 تنها نســبت به بازگشت  ۶.4  
میلیــارد یورو اقدام کرده انــد، به عبارت دیگر 
حــدود 1۷.۷ میلیارد یورو ) حــدود ۲0 میلیارد 
دلار( توسط این دسته از صادرکنندگان تاکنون 

به چرخه اقتصادی برگشت نشده است.
وی ادامه داد: این گروه در سیاستگذاری ارزی 
از اهمیــت بالایی  برای مقــام پولی و ارزی 
برخــوردار بوده و تلاش خواهد شــد در تعامل 
با آنان، دستگاههای ذیربط و نهادهای نظارتی 
تعهدات ارزی خود را به طور کامل ایفا کنند تا 

بر این اســاس منابع ارزی در بازار دوم تقویت 
شــده و تامین نیازهای وارداتی به موقع انجام 

پذیرد.  
250 صادرکننده متخلف به قوه قضاییه 

معرفی شدند
وی همچنیــن در خصــوص اقدامات قضایی 
انجام شــده به منظور برخورد با صادرکنندگان 
متخلف گفت: با پیگیری های انجام شده و در 
راستای مصوبات هیات وزیران و شورای عالی 
اقتصادی، ۲50 صادرکننده متخلف  هماهنگی 

به قوه قضاییه معرفی شده اند. 
کریمی ادامه داد: بر اســاس آخرین اطلاعات، 
میزان تعهدات آنهــا ۶.8 میلیارد یورو )معادل 
۷.۶ میلیارد دلار( بوده است که از این رقم فقط 
4۶۶.۶ میلیــون یورو معادل ۷ درصد، عمدتا از 
طریق واگذاری پروانه هــای صادراتی و ثبت 
افغانســتان )از  کوتاژهــای صادراتی عراق و 
الی 13۹۷.5.1۶( به چرخه  تاریخ 13۹۷.1.۲۲ 

اقتصادی کشور بازگشته است.
مدیر اداره صادرات بانک مرکزی در خصوص 
عملکرد شــرکتهای پتروشــیمی در بازگشت 

ارز حاصــل از صادراتشــان گفــت: علی رغم 
برخــی ابهاماتی که به عملکرد این دســته از 
صادرکنندگان وارد می شــود لازم به توضیح 
اســت که این شــرکت ها بخش زیــادی از 
تعهدات شــان را ایفا کرده انــد، به طوری که 
58 شــرکت صادر کننده پتروشیمی  از تاریخ 
13۹۷.1.۲۲ الــی 13۹8.1۲.۲8 بــه میــزان 
1۷.1 میلیــارد یورو صادرات داشــته اند که از 
این میزان مبلــغ 14.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 
13۹۹.3.31 به چرخه اقتصادی برگردانده اند. 
بنابراین میانگین نســبت عملکرد این شرکتها 
در بازگشت ارز صادراتی معادل 84 درصد بوده 

است.
همچنین تعداد 1۲ شرکت عضو گروه ایمیدرو 
از تاریــخ 13۹۷.1.۲۲ الــی 13۹8.1۲.۲۹ به 
میزان 5.3 میلیارد یورو صادرات داشــته اند که 
از ایــن میزان مبلغ 4.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 
13۹۹.3.31 به چرخه اقتصادی برگردانده اند. 
بنابراین میانگین نســبت عملکرد این شرکتها 
در بازگشت ارز صادراتی معادل 83 درصد بوده 

است.
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۳۸۱۹ بیمار در وضعیت
 شدید بیماری

سـخنگوی وزارت بهداشـت آخریـن موارد بـروز و فوتی کروناویروس در کشـور طی 
شـبانه روز گذشـته را اعلام کرد.

دکتـر لاری گفـت: از دیـروز تـا امـروز ) ۶ مـرداد 13۹۹ ( و بـر اسـاس معیارهـای 
قطعـی تشـخیصی، دو هـزار و 434 بیمـار جدیـد مبتـلا بـه کوویـد1۹ در کشـور 

شناسـایی شـد کـه  یـک هـزار و 43۶ نفـر از آنهـا بسـتری شـدند.
وی گفت: مجموع بیماران کووید1۹ در کشور به ۲۹3 هزار و ۶0۶ نفر رسید.

سـخنگوی وزارت بهداشـت ادامه داد: متاسـفانه در طول ۲4 سـاعت گذشـته، ۲1۲ 
بیمـار کوویـد1۹ جـان خود را از دسـت دادنـد و مجموع جـان باختگان ایـن بیماری 

بـه 15 هـزار و ۹1۲ نفر رسـید.
بـه گفتـه لاری، خوشـبختانه تـا کنون ۲55 هـزار و 144 نفر از بیمـاران، بهبود یافته 

و یا از بیمارسـتانها ترخیص شـده اند.
وی همچنیـن افـزود: 381۹ نفـر از بیمـاران مبتـلا بـه کووید1۹ در وضعیت شـدید 

ایـن بیمـاری تحـت مراقبت قـرار دارند.
لاری ادامـه داد: تـا کنـون دو میلیـون و 353 هـزار و 53۲ آزمایـش تشـخیص 

کوویـد1۹ در کشـور انجـام شـده اسـت.
سـخنگوی وزارت بهداشـت بـا تاکیـد بـر لـزوم شسـت وشـوی مـداوم دسـت هـا، 
فاصلـه گـذاری اجتماعـی و اسـتفاده از ماسـک، و بـا بیـان اینکه ۲5  گفـت: همانند 
روزهـای گذشـته اسـتانهای مازنـدران، فـارس، آذربایجـان هـای شـرقی و غربـی، 
خراسـان رضـوی، البـرز، خوزسـتان، لرسـتان، گلسـتان، کرمـان، زنجـان و ایلام در 

وضعیـت قرمـز قـرار دارند.
وی همچنیـن ادامـه داد: اسـتانهای تهـران، اصفهـان، بوشـهر، هرمـزگان، قزویـن، 
مرکزی، خراسـان شـمالی، همدان، خراسـان جنوبی، سمنان، سیسـتان و بلوچستان، 

اردبیـل و کهگیلویـه و بویـر احمـد هـم در وضعیت هشـدار قـرار دارند.

 مینو محرز: کنکور باید لغو شود
 

عضـو کمیتـه علمی سـتاد مبـارزه با کرونا بـا بیان اینکـه هیچگونه تجمعـی توصیه 
نمـی شـود خواهـان لغـو کنکور شـد. مینـو محرز، عضـو کمیتـه علمی سـتاد مبارزه 
بـا کرونـا گفـت: اصـلا وضعیت فعلی تهـران خوب نیسـت و کنکور بایـد عقب بیفتد 
نمی شـود. توصیـه  تجمعـی  نـوع  هیـچ  هیچ وجـه  بـه  و 

وی کـه بـا رادیـو »پادیـو« گفت و گـو می کرد افـزود: امـکان انتقال بیمـاری آنهم 
سـاعت ها نشسـتن در در فضـای بسـته وجـود دارد. هرجـا هرتجمعـی هسـت بایـد 

کنسـل گـردد، عـزاداری، عروسـی، رسـتوران و یـا هرنوع مراسـم دیگری!
محـرز تاکیـد کـرد: سـرعت انتشـار بیمـاری وحشـتناک و فوق العـاده بالاسـت و به 

سـرعت همـه را ابتـلا می کنـد.

کمیسیون آموزش طرحی برای لغو یا 
تاخیر در برگزاری کنکور سراسری ندارد

سـخنگوی کمیسـیون آمـوزش و تحقیقـات مجلـس تاکید کـرد که این کمیسـیون 
هیـچ طرحـی بـرای لغو یـا تعویق کنکـور سراسـری نـدارد و تصمیم گیـری در این 

بـاره را منـوط بـه نظر سـتاد ملـی کرونا کرده اسـت.
ایسـنا نوشـت: احمدحسـین فلاحـی ، در واکنـش به انتشـار اخبـاری دربـاره تدوین 
طرحـی در کمیسـیون آمـوزش برای لغـو یا تعویق کنکور سراسـری گفـت: هنوز در 
کمیسـیون آمـوزش طرحـی بـرای لغو یا تعویق کنکور سراسـری ارائه نشـده اسـت. 
جلسـات مجلـس ایـن هفتـه بـرای سرکشـی نماینـدگان بـه حـوزه هـای انتخابیـه 

تشـکیل نمـی شـود. لذا هنـوز طـرح و تصمیمی گرفته نشـده اسـت.
وی افـزود: البتـه وزیـر علـوم بـر برگـزاری کنکـور سراسـری اصـرار دارد، ولـی در 
نهایـت نظـر سـتاد کرونـا مـلاک خواهد بـود. وقتـی وضعیت قرمز می شـود سـتاد 
کرونـا اسـت کـه تصمیـم گیـری مـی کنـد همانطـور کـه قبلا هـم بـا تصمیماتش 
دانشـگاه هـا، حـوزه ها مسـاجد و حتـی مجلس را تعطیـل کرد.این عضو کمیسـیون 
بـا تاکیـد بـر اینکه نظر کمیسـیون آمـوزش درباره برگـزاری کنکور سراسـری منوط 
بـه تصمیـم سـتاد ملی کرونا اسـت، گفت: در کمیسـیون هیـچ بحثی دربـاره تعویق 
و یـا لغـو کنکـور صـورت نگرفته اسـت. البتـه معتقدیم در صـورت رعایـت پروتکل 
هـای بهداشـتی امـکان برگـزاری کنکـور وجـود دارد و در غیـر اینصـورت بـدون 

رعایـت پروتـکل هـا بـا برگـزاری آزمـون شـیوع کرونا افزایـش پیدا مـی کند.

اخیار کرونا

گفت وگوی »صبح امروز« با استاد گروه علوم اجتماعی در مورد دروغ  و چرایی دروغگویی برخی سیاسمتداران؛

نباید گذاشت ضدارزش به ارزش تبدیل شود
سارا ایزدخواه / تحلیل انواع دروغ در جامعه ایرانی 
و تأثیراتــی که می تواند در ایجــاد بحران های 

اجتماعی به همراه داشته باشد.
اخیراً انتصاب مهرداد بذرپاش به ســمت دیوان 
محاســبات کشوری سروصدای بســیاری را به 
همراه داشــته است. بسیاری از افراد معتقدند که 
با توجه به جوان بودن بذرپاش نمی توان داشتن 
۲0 سال سابقه اجرایی و کاری را به موجب قانون 

برای وی متصور شد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« پس از این 
انتقادات بود که وی مدارکی را مبنی بر وضعیت 
ســابقه اجرایی خود منتشــر کرد که همین امر 
با انتقادات بســیاری روبه رو شــد و عده ای این 
موضوع را مطرح کردند که مدارک جعلی اســت 
و مدعی شــدند که درواقع آقای بذرپاش برای 
نشــان دادن صلاحیت و سابقه کافی خود برای 
این سمت از حربه دروغگویی استفاده کرد است. 
در همین راستا برای اینکه وضعیت جامعه ایران 
را در مــورد دروغ گوئی و گرایــش افراد  به این 
ناهنجاری را بدانیم و از ریشــه های فرهنگی و 
ساختاری شــیوع دروغ در جامعه جویا شویم با 
حسین اکبری استاد گروه علوم اجتماعی دانشگاه 

فردوسی مشهد به گفت وگو پرداختیم.
توضیــح کاملی در مــورد وضعیت دروغ در 
جامعه و دیدگاه پژوهشــگران اجتماعی و 

دینی در رابطه با این ناهنجاری بفرمایید.
دروغ به عنوان یکی از رذایل اخلاقی همیشــه 
مورد توجه افراد مختلف جامعه چه کسانی که در 
حوزه مباحث دینی فعالیت و پژوهش می کنند و 
چه افرادی که فعالیت اجتماعی دارند، بوده است، 
دلیل اهمیت پدیده دروغ این اســت که دروغ در 
کنار غیبت و تهمت ســه عنصری هستند که به 
شدت می تواند زندگی و روابط اجتماعی افراد را 
تحت تأثیر قراردهد؛ به همین دلیل است که در 
آموزه های دینی به شــدت این مســایل نهی و 
توصیه شــده که افراد مرتکب چنین رفتارهایی 

نشوند.
در حوزه اجتماعی نیز درستی و عدم مداخله افراد 
در زندگی یکدیگر بســیار حائز اهمیت است؛ به 
ایــن دلیل که زندگی اجتماعی افراد به شــکل 
ســالمی جریان داشته باشــد و تعاملات فکری 
آن ها چندان دچار مشــکل نشــود.  اما دروغ به 
صــورت کلی به عنوان یکــی از رذایل اخلاقی 
در هر جامعه ای وجود دارد و به شدت نیز دارای 
پیشینه فرهنگی است. به این معنا که در برخی 
از جوامع میزان دروغ بالاســت و در برخی دیگر 

میزان کمتری شیوع دارد.
دوگانه  خودمقدس پنداری و دیگری 

پلیدانگاری در جامعه ایرانی
پیمایش هایــی که در حوزه دروغ صورت گرفته، 
نشــانگر این اســت زمانی که از افراد پرسیده 
می شــود که آیا دروغ می گویید؟ عمدتاْ پاســخ 
منفی می دهنــد، اما زمانی که از آن ها ســوال 
می شــود که از نظرشــان دیگران چــه میزان 
دروغ می گویند معتقدند کــه دیگر افراد جامعه 
دروغگو هستند.درواقع ما در جامعه با یک دوگانه  
خودمقدس پنــداری ودیگری پلیدانگاری روبه رو 
هســتیم. تقریباْ در بسیاری از رذایل اخلاقی این 
شــکاف وجود دارد؛ بدین معنا کــه افراد خود را 
به شدت مبرا از این ویژگی ها می دانند،  اما معتقدند 
که ویژگی هایــی چون دروغ در اکثریت اعضای 

جامعه وجود دارد. 
پژوهش های صــورت گرفته تقریباْ این عامل را 
نشــان می دهد که درک افــراد از جامعه خود و 
دیگران این اســت که دروغ در جامعه به میزان 
زیادی وجود دارد. تحقیقات این شــکاف ایجاد 
شــده در جامعــه را به خوبی نشــان می دهد و 
پیمایش هــای اجتماعی در رابطه بــا ارزش ها 
و نگرش های ایرانیان نشــانگر این اســت که 
این شــکاف وجود دارد و افراد معتقدند که خود 
دروغ کمــی گفته، اما دیگران بســیار دروغگو 
هستند. بنابراین آنچه که از ادراک مردم در مورد 
وضعیت دروغ در جامعه برداشــت می شود این 
اســت که مردم گمان می کنند دیگر افراد زیاد 
دروغ می گویند و احتمالا اْیــن دیدگاه به دلیل 
نوع ارتباطات و مســایلی اســت که در زندگی 
اجتماعی خود با دیگران داشته اند و معتقدند که 

این وضعیت وجود دارد.
بیان شــده که دروغگویی در جوامع دارای 

پیشینه فرهنگی است و هر جامعه بسته به 
شرایط و زیرســاخت های فرهنگی خود در 
میزان دروغ  گویی تفاوت دارد، اما پرســش 
اینجاســت همانطور که در دین اسلام به 
آن تأکید شــده و از ســوی دیگر فرهنگ 
اصیل و قدیمی ایرانی به آن معتقد اســت 
که دروغ گویی امری مذموم اســت. در طول 
تاریخ یا در قرن اخیر چه ساختارهایی روی 
کار آمدند که موجب شده فرهنگ اسلامی و 
میهنی ما زیر پا گذاشته شود و دروغ گویی در 

جامعه ما گسترش پیدا کند؟
ببینید دروغ به شدت پیشینه فرهنگی و ریشه های 
تاریخی بســیاری دارد. عموماْ کشــورهایی که 
دچار اســتبداد، خودکامگی و به نوعی انسداد در 
حوزه های قدرت و اجتمــاع بودند در این نوع از 
جوامع دروغ و دورویی بیشــتری وجود داشــته 
اســت. به این دلیل که در چنین جوامعی از آنجا 
که عموماْ  افراد نمی تواستند حق خود را به شکلی 
صحیح بگیرنــد تلاش می کردند از طریق دروغ 
گفتن و خلاف واقع را نشــان دادن به حق خود 
دست یابند؛ چراکه همواره حق آن ها در معرض 
خطر بوده اســت. در این راســتا است که دروغ 
گفتن همواره وســیله ای برای احقاق حق افراد 
و یا دسترســی به منافع بوده است. پس باید در 
نظر داشــته باشیم که دروغگویی در یک فرایند 
تاریخی تدوام پیدا کرده و تبدیل به یک ویژگی 

فرهنگی شده تا در جامعه باقی بماند، 
دروغ؛ میراث ساختاری نظام های استبدادی 

و رویکردهای خودکامگی است
دروغ جزو مواریث ساختاری نظام های استبدادی، 
پیشینه های پادشاهی و رویکردهای خودکامگی 
است که بیشتر در این جوامع وجود داشته است. 
این نوع از ویژگی ها بیشــتر در این جوامع وجود 
داشــته و از آنجا که در تداوم تاریخی تکرار شده 
است حتی با ازبین رفتن استبداد نیز به دلیل آن 
که تبدیل به ویژگی ای اخلاقی و شخصیتی در 
افراد شده به مرور زمان باقی می ماند. پس دروغ 
دارای ریشــه های تاریخی بسیار قوی است و از 
آنجا که ما نیز این ریشه های تاریخی را به شکل 
خاص خود در جامعه داشتیم می توانیم پیش بینی 
کنیم که دروغگویی، جزو ویژگی های شخصیتی 

ایرانیان است.
آیا پژوهش هایی در کشــور صورت گرفته 
که میزان گرایــش جامعه به دروغ گفتن را 
بررســی کند و آیا نشانگر این امر است که 
در چند دهه اخیر میزان دروغگویی شدت و 

حدت بیشتری یافته است؟
پژوهش هایی که به صورت تخصصی در زمینه 
دروغ گویی نداریم، اما پیمایش هایی که در مورد 
سرمایه اجتماعی، ارزش ها و نگرش های ایرانیان 
صــورت گرفته تا حدی نشــان می دهد که چه 
اتفاقی درحال رخ دادن در کشــور است و افراد 
به چه میــزان معتقدند که دروغگویی در جامعه 
وجود دارد. برای نمونــه در پیمایش »ارزش ها 
و نگرش های ایرانیان موج ســوم« که در سال 
13۹4 انجام شــده، در خراســان رضوی ۷۶.۹ 
درصد افراد معتقد بودند که دروغگویی در جامعه 
به میزان زیادی وجود دارد، حال آن که این میزان 
در کل کشــور به ۷1.8 درصد است. درواقع این 
احساس در خراسان رضوی از میانگین کشوری 

بیشتر است. 
خراسانی ها بیش از میانگین کشوری معتقد 

به وجود دروغ در جامعه هستند 
درواقع شــهروندان خراســانی بیش از میانگین 
کشوری معتقدند که مردم رذایل اخلاقی بسیاری 
دارنــد و شــاید چنین اعتقادی بــه دلیل وجود 
ریشه های تاریخی و حوادثی است که در خراسان 
بیش از دیگر مناطق کشــور در طول تاریخ رخ 

داده است. 
در ایــن پژوهش ها به میــزان دروغگویی 
قشــرهای مختلــف در ایران چون قشــر 
سیاستمداران، بازاریان و... نیز پرداخته شده 
و آیا ارزیابی هایی در این زمینه وجود داشته 
است که میزان دروغگویی در چه قشرهایی 

شدت بیشتری دارد؟
ایــن پژوهش ها داده های ناشــی از ادراکی که 
مردم دارند را مطرح می کنند. درواقع اعتقاد مردم 
مبنی بر اینکه دیگران چه میزان دروغ می گویند 
را نشــان می دهد و به این معنا نیست که افراد 

چه میزان دروغ گفتند؛ بنابراین سنجش واقعیت 
میزان دروغگویی افراد نیســت، بلکه سنجش 
ادراک افراد نسبت به میزان دروغ گفتن در جامعه 
است. در حوزه ادراکات قرار دارد به همین دلیل 
اهمیت دارد؛ چراکه براساس اصل جامعه شناختی  
مردم زمانی که گمــان کنند پدیده ای در جامعه 
وجود دارد به گونه ای عمل می کنند که آن پدیده 
واقعاً وجــود دارد؛ بنابراین زمانی که مردم گمان 
کنند که دیگران دروغ می گویند به گونه ای رفتار 

می کنند که واقعاً دیگر افراد دروغگو هستند.
ادراک افراد به وجود دروغ در جامعه، آن ها 

را به دروغگویی سوق می دهد
باید بدانیم زمانی که افراد چنین ادراکی داشــته 
باشند خودشان نیز شروع به دروغ گویی می کنند؛ 
بنابراین یــا دروغ می گویند و یــا از ترفندهای 
دیگری شبیه به آن استفاده می کنند. زمانی که 
مطرح می شود در یک جامعه 80 درصد از مردم 
معتقدند که دیگران به میزان زیاد ســخن دروغ 
می گویند؛ بنابراین این مسأله را همواره در رفتارها 
و تعاملات اجتماعی خود لحاظ می کنند؛ درنتیجه 
یا آن ها نیــز دروغ می گویند و یا اینکه تعاملات 
اجتماعی خــود را به گونه ای تنظیم می کنند که 

صدمه ای از دروغ گویی دیگران نبینند.

از اتفاقاتی که اخیراً روی داده ادعای مدارک 
جعلی آقای مهرداد بذرپاش است و مباحثی 
که ایشان در مورد ســابقه و عملکرد خود 
مطرح کرده اند. با وجود انتقادهای بسیار به 
آقای بذرپاش او معارفه شــد و به ریاست 
اینجاست  دیوان محاسبات رسید. پرسش 
در جامعــه می تواند چه  چنین وضعیتــی 
تأثیراتی روی مردم داشته باشد چه تبعاتی 

در قشر سیاستمدار ایرانی خواهد گذاشت؟
نــگاه جامعه و مردم همواره به حاکمان کشــور 
است. اگر مردم بدانند مقامات موضوعی را طرح 
می کنند و سخنی را می گویند که خلاف آن ثابت 
می شــود به این معناســت که حاکمان در حال 
دروغ گفتن هستند؛ بنابراین این عمل به شدت 
بر مردم تأثیر می گذارد. اگر مردم احساس کنند و 
بدانند که حاکمانشان در حال دروغ گفتن هستند؛ 
بنابراین دروغ گفتن برای آن ها بسیار راحت رخ 
می دهد و آن را یک نوع ویژگی خاص محسوب 
می کنند هرچند که موجــب بی اعتمادی و یک 

سری مسائل خاص شود.
دروغ های سیستمانیک در کشور افراد را 

وادار به دروغگویی می کند
دروغ انواع گوناگونی دارد. علاوه بر دروغ لفظی، 
دروغ های سیســتماتیک زیادی در کشور وجود 
دارد. یک مثال ساده این است که برای دریافت 
وام لوازم منزل، باید یک فاکتور لوازم خانگی به 
بانک ارائــه داد. عموماً افراد فاکتوری صوری به 
بانک ارائه می دهند. درواقع هم بانک می داند که 
درحال دریافت کردن فاکتوری صوری اســت و 
هــم فردی که می خواهد آن وام را دریافت کند؛ 
چراکه ناچار است برای تحقق خواسته خود کار 
خلافی را انجام دهد؛ چراکه خود سیستم به فرد 
چنین آموزشــی را می دهد. درواقع خود سیستم 
باعث می شــود که مردم عملی غیرواقعی انجام 
دهند و خود را غیرواقع نشان دهند. همانطور که 
سیاســتمداران بخواهند خود را به گونه ای دیگر 

نشان داده و مدارک جعلی را ارائه دهند.
مثال دیگر، در چند روز اخیر یک باند جعل اسناد 

در مشهد کشف شده و مشخص شد بسیاری از 
مقامات کشور از این باند، مدرک جعلی خریداری 
کردند. اگر واقعا چنین چیزی صحت داشته باشد 
مظاهری از دروغ است؛ بنابراین زمانی که دامنه 
تعریف دروغ را از یک فعالیت یا یک فعل گفتاری 
گسترش می دهیم به هر نوع رفتاری که ناراستی 

در آن وجود دارد می رسیم.
پرسشــی که به وجود می آید این است که 
چرا برخی سیاســتمداران در مورد یکسری 
از بدیهیات دروغ می گویند؟ آیا ساختارهای 
سیاســی و اجتماعی موجود در جامعه این 
افراد را ترغیب به چنین رفتارهایی می کنند 
یا اینکه این دسته از افراد فاقد صلاحیت های 
لازم برای حضــور در موقعیتی اجتماعی و 
سیاسی هستند و برای نشان دادن صلاحیت 
خود مجبور می شوند چنین رفتارهایی از خود 

بروز دهند؟
احتمالًا میزانی از این رفتارها ناشی از فشارهایی 
اســت که این افراد مجبور به تحمل آن هستند؛ 
به دلیل اینکه برخــی از اقدامات و کارها را باید 
انجام دهند یا نمی خواهند انجام دهند شروع به 
دروغ گفتن می کنند تا بتوانند به صورتی موقتی 
فشــارهای موجود را کاهش دهدند. نکته دیگر 
این اســت که دروغ در جامعه ما هزینه ای برای 
افــراد ندارد؛ یعنی اگر یکی از مقامات، ســخنی 
خلاف و دروغ بگوید و پس از مدتی که ســخن 
خلاف آشکار شود کسی از او نمی پرسد که چرا 
این سخن ناراست را گفتی؟ بنابراین صلاحیت 
این فرد زیر ســوال نمی رود. درنتیجه زمانی که 
سیاســتمداری که ســخن دروغ گفته، می بیند 
ســخن ناراســت او هزینه ای برایش به همراه 

نداشته است مجدد این کار را تکرار می کند.
درواقع اگر دروغ گفتن هزینه ای برای افراد به همراه 
داشته باشد؛ یعنی اگر مسئولی مجبور باشد در مورد  
سخن خود که خلاف آن ثابت شده، پاسخگو باشد 
در این صورت مسئولان راغب به این امر نمی شوند 
که در هر شرایطی بخواهند از حربه دروغ استفاده 
کنند. از آنجا که سیستمی وجود ندارد که بخواهد 
مقامات را بازخواست کند قاعدتاً افراد این عمل را 

به شکل نسبتاً زیادی انجام می دهند. 
 به نظر شما رفتارهای همراه با دروغ برخی از 
مسئولان کشوری موجب می شود که مردم 
جامعه ما بیش از پیش حس از خودبیگانگی 
نســبت به جامعه و سیاســتمداران داشته 
باشند؟ و در بلندمدت می تواند چه اثرات و 

آسیب هایی بر جامعه وارد کند؟
دروغ، تهمت و غیبت رذایلی هستند که به شدت 
می توانند سرمایه اجتماعی فرد، جامعه، دولت و 
هر نهادی که به طریقی در این زمینه ورود پیدا 
می کنــد را از بین ببرد و منجــر به از بین رفتن 
اعتماد شود و به طور کلی می توانند عیار جامعه 
بودن را از بین ببرنــد. در جامعه ای که این نوع 
از رفتارها رشــد پیدا کند عملًا افراد نمی توانند 
با یکدیگر روابط گرمی داشته باشند؛ چراکه هر 
لحظه این احتمال را می دهند که طرف مقابلشان 
به آن ها دروغ گوید و بسیاری از روابط اجتماعی 

از حالت صحیح خود خارج می شود.
جامعه دروغ زده با رشد تظاهر و دورویی 

روبه رو است
در چنیــن جامعه ای دورویی و تظاهر به شــدت 
افزایش می یابد، بی اعتمادی زیاد می شود و به تبع 
آن انواع و اقسام کج رفتاری های اجتماعی می تواند 
رشــد پیدا کند. چرا که اصل صداقت که جامعه 
براساس آن استوار است زیر سوال می رود. در این  
شرایط مردم عِرق چندانی به جامعه، شهروندان، 
همسایه ها و هم محلی های خود نخواهند داشت. 
عرق اجتماعی کاهش می یابد و هویتی که افراد 
براســاس آن احســاس تعلق می کنند به شدت 
کاهش پیدا می کند. به همین دلیل اســت که در 
آموزه های دینــی دروغ و غیبت جزو رذیلت های 
اخلاقی محســوب می شود. این رفتارها به شدت 
در قرآن، آموزه هــای دینی، احادیث مورد مذمت 
قرار گرفته اســت؛ چراکه تأثیر بسیاری بر شالوده 

و روابط اجتماعی مردم می گذارد.
اگر ناهنجــاری دروغ در جامعــه ما ادامه 
پیدا کند به فروپاشــی جامعه ایرانی منتهی 

می شود؟
باید توجه داشــت که جامعه دارای یک سیستم 
پویا است؛ درنتیجه زمانی که دروغ افزایش پیدا 

می کند خود جامعه مکانیزم هایی را ایجاد می کند 
تا مردم چگونگی کنار آمدن بــا این دروغ ها را 
بیابند. برای همین اســت که در جامعه دورویی 
زیاد می شود ممکن اســت که این بی اعتمادی 
به نهادهای سیاســی و اجتماعی جامعه افزایش 
پیدا کند و در یکسری از حوزه ها فروپاشی هایی 
را مشاهده کنیم، اما عملًا  جامعه در ساختار خود  
تغییر ماهیت می دهد و یکســری از مسائلی که 
در گذشــته ارزش نبودنــد در حال حاضر ارزش 
محسوب می شــوند و ارزش هنجاری جدید در 

جامعه استوار می شود. 
در جامعه ایران بســیاری از این دروغ ها نه تنها 
مذموم شــمرده نمی شــود، بلکه تشویق هم به 
همراه دارد. به این معنا که فرد کار درستی برای 
دروغ گفتــن انجام داده و نیرنگ خوبی را به کار 
برده است و افرادی که این کار را انجام می دهند 
به عنوان فــردی باهوش و زیرک محســوب 
می شوند. درواقع کم کم این ضدارزش ها تبدیل 
بــه ارزش هــای اجتماعی در جامعه می شــود. 
باید بدانیم زمانــی که در یک جامعه چنین ضد 
ارزش هایی تبدیل به ارزش می شود جامعه قاعدتاً 
سالم نخواهد بود و مشکلات زیادی را با خود به 

همراه خواهد داشت.
از نظر شما در رابطه با مسأله آقای بذرپاش، 
فضای آزاد اطلاعاتی مبنی بر پخش کردن 
مدارک علمی و شغلی وی می تواند تأثیرگذار 
بوده و عاملی برای مقابله با احتمال ناهنجاری 
دروغ باشد؟ یا اینکه ما به تغییرات ساختاری 
فرهنگی و اجتماعی برای مقابله با این پدیده 

به ویژه در حوزه سیاست نیازمندیم؟
چنین پدیده هایی معمولًا چند علیتی هســتند و 
برطرف کردن آن ها نیز مکانیزم های گوناگونی 
را می طلبــد بــه همان شــکلی کــه نیازمند 
فرهنگ سازی هایی در این زمینه هستیم تا دروغ 
را بتوانیــم به عنوان یک ضــد ارزش در جامعه 
قلمداد کنیم. درواقع سیســتم های نظارتی چون 
رسانه ها در جهت شــفافیت می توانند به شدت 
کمک کننده باشند تا افراد بدانند زمانی که افراد 
دروغی بگویند، برای آن ها هزینه به همراه خواهد 
داشــت. همین چند مورد مدارکی که در فضای 
مجازی از آقای بذرپاش پخش شده هم فشاری 
را بر او وارد کرده و هم دیگر افراد را تحت فشار 
قرار می دهد. درست است که وی تودیع و معارفه 
شــد و عهده دار دیوان محاسبات شد، اما عملًا 
اعتبار وی به شدت زیر سوال رفت. درواقع اعتبار 

افراد امر مهمی است.
 فضــای آزاد تبــادل اطلاعات بــه افرادی که 
کار ناراســت انجام می دهند فشار وارد می کند؛ 
درنتیجه بسیار نیاز است که این دسته از فضاها 
در زوایای گوناگون گسترش پیدا کند. مسئولان 
باید بدانند که همیشه چشم هایی نظاره گر آن ها 
است و عملکردشان را بررسی می کند. شفافیت 
یکی از مسائلی است که می تواند جلوی رشد این 
نوع از ویژگی ها را در جامعه بگیرد به ویژه در بین 

سیاستمداران و افراد دارای مسئولیت.
برخی فعالان اجتماعی معتقدند که همچنان 
پس از معارفه آقای بذرپاش در سمت جدید 
خود این احتمال وجــود دارد که وی برکنار 
شــود. پرسش اینجاســت اگر این فرد از 
سمت خود برکنار شــود می تواند تغییرات 
مثبتی در جامعه ایران مبنی بر با صدا درآمدن 
وجدان عمومی می توان با عمل مذموم مقابله 
کــرد؟ و در صورت مانــدگاری این فرد در 
سمت خود و بی توجهی مجلس به انتقادات 
اجتماعی به انتصاب وی می تواند چه میزان 
افزایش  به سیاســت  را  افراد  بی اعتمادی 

می دهد؟
هــر دو حالت قابل تصور اســت اگــر مهرداد 
بذرپاش از ســمت خود برکنار شود نشانگر این 
اســت که جامعه، در حال قوی شــدن اســت 
و رســانه ها کمک کننــده به این امر هســتند؛ 
بنابراین سیاستمداران به هر شکلی که بخواهند، 
نمی توانند عمل کنند. از طرفی دیگر اگر این فرد 
در سمت خود ماندگار شود بی اعتمادی و شکاف 
موجود بین ســاختار جامعه، سیستم اجرایی، قوه 
مقننــه و در کل حاکمیت عمیقتر می شــود. در 
واقع زمانی که مردم ببینند که سیستم نسبت به 
انتقادات آن ها بی اعتنا است رویکردشان نسبت به 

ساختار حاکمیت منفی تر خواهد شد.

اگر مسئولی 
مجبور باشد در مورد 
سخن خود که خلاف 
آن ثابت شده، پاسخگو 
باشد در این صورت 
راغب به این امر 
نمی شود که در هر 
شرایطی از حربه دروغ 

استفاده کند
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شاعر و نسخه شناش شهیر افغانستانی 
تابعیت ایرانی گرفت

نجیب مایل هروی، متولد 13۲۹ در شــهر هرات افغانستان است. او در سال 1350 به مشهد 
مهاجرت کرد و در رشــته زبان و ادبیات فارسی در دانشگاه فردوسی مشغول به تحصیل شد. 
این پژوهشــگر در کتابخانه مجلس و بنیاد دائرة المعارف بزرگ اسلامی ایران فعالیت کرده 

است.
به گزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقل از نورنیوز اســتاد »نجیب مایل هروی« شــاعر و 

نویسنده برجسته افغانستانی مقیم شهر مشهد مقدس تابعیت ایرانی دریافت کرد.
فرآیند قانونی این موضوع با پیگیری های اداره کل امور اتباع خراسان رضوی و نماینده دفتر 
وزارت امور خارجه در مشــهد روز گذشــته 5 مردادماه به اتمام رســید و این شاعر فرهیخته 

افغانستانی تابعیت ایرانی گرفت.
محمد تقی هاشمی مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری خراسان رضوی ضمن 
تبریک به این هنرمند فرهیخته جهت دریافت تابعیت جمهوری اسلامی ایران، گفت: اعطای 
تابعیت به آقای هروی از افتخارات جامعه هنری کشور و همه مردم ما خواهد بود که در این 
ارتباط تمامی وزارتخانه  های مربوطه تمام تلاش خود را انجام داده اند تا به ســریعترین شکل 

ممکن تابعیت اعطا شود.
او افزود: به زودی تمامی مراحل اداری اعطای تابعیت به پایان رسیده و پس از تکمیل مدارک 
با مســاعدت های استاندار خراســان رضوی، وزارت راه و شهرسازی و وزیر فرهنگ و ارشاد 

اسلامی، سند مالکیت آپارتمان استاد هروی به نام ایشان ثبت خواهد شد.
اســتاد نجیب مایل هروی پس از خواندن ســوگندنامه و انجام آزمون تابعیت که از قوانین 
اعطای تابعیت کشورمان می باشد، مراحل قانونی این فرآیند را طی کرد. نجیب مایل هروی، 
متولد 13۲۹ در شــهر هرات افغانستان است. او در سال 1350 به مشهد مهاجرت کرد و در 
رشته زبان و ادبیات فارســی در دانشگاه فردوسی مشغول به تحصیل شد. این پژوهشگر در 

کتابخانه مجلس و بنیاد دائرة المعارف بزرگ اسلامی ایران فعالیت کرده است.
وی دارای تالیفات متعددی اســت و مقالاتی را نیز در دانشــنامه مرکز دایره المعارف بزرگ 
اســلامی نوشته است. این نویســنده، پژوهشــگر، نسخه شناس، ویراســتار و مردم شناس 
افغانســتانی که رشته اصلی اش عرفان اسلامی بوده است، از محققان برجسته در حوزه نقد و 
تصحیح متون کلاســیک به شمار می رود که با تألیف، تصحیح و بررسی بیش از 30 کتاب و 

نگارش صدها مقاله، به این مهم پرداخته است. 
او همچنین به پاس یک عمر دســت آورد برای خدمت به تاریخ و زبان فارســی، جایزه ادبی 
ـ تاریخــی بنیاد دکتر محمود افشــار یزدی را در مرکز دایرةالمعارف بزرگ اســلامی ایران 

دریافت کرد.

کمک ۳00 میلیونی اداره کل هنرهای نمایشی 
به تماشاخانه های خصوصی

اداره کل هنرهــای نمایشــی 300 
میلیــون تومــان بــه ســالن های 

خصوصی کمک بلاعوض می دهد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« 
مدیر کل هنرهای نمایشــی وزارت 
در  اســلامی  ارشــاد  و  فرهنــگ 
گفت وگویی با ایســنا بــا اعلام این 
خبر بیان کرد: پیرو مسئله سالن های 
خصوصی آسیب دیده در شهر تهران 
بر اثر کرونا چند مسیر را برای کمک 

مالی پیگیری کردیم که یکی از آن ها مســیر دولت بود و به اینجا رسیده که از طریق وزارت 
کار و امور اجتماعی مبلغی به عنوان وام قرض الحســنه داده شود، یعنی علاوه بر سایت کارا، 
پیگیری هایی با همراهی خانم حیدری )معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت ارشاد(، نماینده 
اداره کل هنرهای نمایشی )اتابک نادری(، خانه تئاتر و مدیر انجمن تماشاخانه های خصوصی 
ایران )شــاهین چگینی( صورت گرفت و قرار شده دولت وام 100 میلیون تومانی با بهره کم 

به سالن ها داده شود.
او افــزود: ما از نهادهای غیردولتی هم مســیرهای دیگری را پیگیری کردیم و امیدواریم به 
نتیجه قطعی برسد ولی به عنوان اداره کل هنرهای نمایشی در ذیل مجموعه معاونت هنری 
به این فکر کردیم که خودمان هم حمایتی انجام دهیم، گرجه بودجه اداره کل هنوز مصوب 
نشــده و پولی هم بابت این حمایت نگرفته ایم. با این حال تصمیم گرفته شــد در قالب یک 
کمک بلاعوض از ســالن های فعال و آســیب دیده در این مدت حمایت شود. براین اساس 
یک رقم 300 میلیون تومانی را از منابع خود مصوب کردیم تا به نســبت معیارهای مختلفی 

همچون فعالیت، ظرفیت مخاطب و ... به صورت بلاعوض اختصاص دهیم.
آشنا گفت: 50 درصد این حمایت تا یکی دو روز آینده پرداخت می شود و درصدد تامین منابع 

باقی آن نیز هستیم. 
به گفته وی در حال حاضر 15 ســالن تهران برای این حمایت درنظر گرفته شــده اند و این 
کمک با وجود مضیقه ها و بدهی های اداره کل هنرهای نمایشــی از ســال قبل و نیز جدا از 

کمک دولت انجام می گیرد. 
از زمان حضور آشنا در اداره کل هنرهای نمایشی حدود ۹ میلیارد تومان بدهی به هنرمندان و 
رویدادهایی که از گذشته باقی مانده بود پرداخت شده است. رقم کل بدهی ها نیز 11 میلیارد 

و 400 میلیون تومان بوده است.

»چتر سینمای ایران« در اولین بازار مجازی 
جشنواره شانگهای
اولیــن دوره بــازار مجــازی فیلم 
جشنواره بین المللی فیلم شانگهای از 
10 مرداد 13۹۹ )31 جولای۲0۲0( 
آغاز می شود و به مدت پنج روز ادامه 

خواهد داشت
به گزارش روزنامه»صبح امروز« و به 
نقل از روابط عمومی بنیاد سینمایی 
فارابی، اولین دوره بازار مجازی فیلم 
جشنواره بین المللی فیلم شانگهای از 
10 مرداد 13۹۹ )31 جولای۲0۲0( 

آغاز می شــود و به  مدت پنج روز ادامه خواهد داشــت. این اولین دوره ای است که بازار فیلم 
شــانگهای به دلیل شیوع ویروس کرونا در جهان، به شکل مجازی و با حضور مجازی حدود 

بیش از ۷0 کشور جهان برگزار می شود.
ســینمای ایران در این دوره حضور پررنگی را تجربه می کند و در »چتر ســینمای ایران« در 
کنار بنیاد ســینمایی فارابی، مرکز گسترش ســینمای مستند و تجربی، جشنواره جهانی فیلم 
فجر و انجمن سینمای جوانان ایران، هشت موسسه و شرکت پخش شامل هنر و تجربه، الی 
ایمیج، هنر هفتم، پرشــیا فیلم، ایر ایماژ، ایِ آی فیلم پرو، خانه فیلم و بنیاد ملی کارآفرینی 

محتوای دیجیتال در این دوره از بازار مجازی فیلم شانگهای به فعالیت خواهند پرداخت.
هدف از حضور نهادها و شــرکت های ایرانی عرضه و پخــش بین المللی فیلم های ایرانی به 
منظور تجاری و فرهنگی، برقراری ارتباط با جشــنواره های مهــم فیلم برای همکاری های 
مشترک، اقدام برای تعریف پروژه های تولید مشترک، گسترش همکاری های بین جشنواره ای 

و… است.
اولین دوره بازار مجازی فیلم جشنواره بین المللی فیلم شانگهای، 15 مرداد 13۹۹ )5 آگوست 

۲0۲0( به پایان خواهد رسید.

خبر

اولین مجموعه فیلم های کوتاه انجمن ســینمای جوانان ایران پنجشــنبه ۹ مرداد از 
طریق سرویس های نمایش اینترنتی »ودیو« و »هاشور« به نمایش درمی آید.

به گزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقل از روابط عمومی انجمن ســینمای جوانان 
ایــران، نمایش اینترنتی گزیده فیلم های کوتاه انجمن بــا عنوان »چهار ایده، چهار 

فیلم« از روز پنجشنبه نهم مردادماه ۹۹ آغاز خواهد شد.
چهار فیلم: »باگ« به کارگردانی کیوان محســنی، »پل« ســاخته وحید حسن زاده، 
»باران آهسته می بارد« به کارگردانی سعید نجاتی و »بلندگو« ساخته بهنام اسداللهی 

در اولین باکس نمایشی این برنامه اکران خواهند شد.
برپایــه این گزارش، تعــدادی از فیلم های موفق انجمن ســینمای جوانان ایران در 

جشنواره های ملی و بین المللی تا پایان سال به صورت هفتگی از طریق سرویس های نمایش اینترنتی »ودیو« و » هاشور« به 
نمایش درخواهند آمد.نمایش اینترنتی فیلم های کوتاه با هدف دسترسی آسان تر فیلم سازان جوان به فیلم های کوتاهِ باکیفیت، 
آشنایی هرچه بیشتر مخاطبان عام با فیلم کوتاه و همچنین استفاده حداکثری از ظرفیت پلت فرم ها در زمینه انتشار و نمایش 

فیلم های کوتاه، در دستورکار انجمن سینمای جوانان ایران قرار گرفته است.

با مساعدت سازمان سینمایی، بدهی سینماداران به پخش کنندگان پرداخت می شود.
به گزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقل از روابط عمومی ســازمان سینمایی، سید 
محمدمهدی طباطبایی نژاد با اعلام خبر پرداخت بدهی سینماداران به پخش کنندگان 
گفت: پیرو جلســات متعددی که درباره بدهی سینماداران به پخش کنندگان داشتیم 
این لیست نهایی شد که جمع آن شامل سینماهای سراسر کشور شانزده و نیم میلیارد 

تومان می شود.
معاون ارزشــیابی و نظارت سازمان ســینمایی ادامه داد: این لیست امروز به صندق 
اعتباری هنر اعلام می شــود و مقرر شــد که از طریق صنــدق اعتباری امید وام 4 

درصدی برای تسویه حساب پخش کنندگان به سینماها پرداخت شود.
طباطبایی نژاد با بیان اینکه ســینماداران متعهد به پرداخت این بدهی می شوند ادامه داد: این پول باید به چرخه تولید برگردد 

تا برای دست اندرکاران سینما ایجاد شغل کند و زنجیره تولید تا اکران کامل شود.
وی با اشاره به فعالیت سمفا در سال جاری و عدم جلوگیری از انباشته شدن بدهی سینماداران گفت: قطعا با ساز و کار سمفا 

این بدهی ها مانند گذشته انباشته نخواهد شد.

اکران اینترنتی فیلم های انجمن سینمای جوان پرداخت بدهی ۱۶ میلیاردی سینماها به پخش کنندگان

بررسی زوایای مختلف هنری در دوران کرونا؛

اعتراض لنزها به بیلبوردهای ناکارآمد
 | سـوم  قسـمت 
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تاثیـر  عکاسـی؛ 
کرونـا بر دنیـای هنر 
در  هنـر  اهمیـت  و 
زمـان کرونـا، مبحثـی 
چالـش برانگیز اسـت که 
مختلـف  زوایـای  از 
و  دارد  بررسـی  قابلیـت 
سـاعت ها می تـوان از آن 
نوشـت. جایـگاه هنـر در 
عبـور از برهه هـای تلخ و 
سـخت تاریخی اثبات شـده اسـت و در این 
میـان بـا شـیوع ویـروس کرونـا در کشـور، 
بـرای هنرمنـدان صنعـت عکاسـی، فصـل 
جدیدی رقم خورد تا در راسـتای آگاه سـازی 
جامعـه از شـرایط بحرانـی کنونـی همپـای 
سفیدپوشـان کادر درمـان گام بردارنـد و بـا 
توجـه بـه تهدیـد جانـی جـدی بـرای ثبت 
تصاویـر  و  نکـرده  خالـی  را  میـدان  آثـار، 
اتفـاق  ایـن  از  دلخراشـی  بعضـا  و  واقعـی 

ناخوشایند را به تصویر بکشند.  
بسـیاری از عکس هایـی کـه همـراه اخبـار 
سـطح  در  کرونـا  ویـروس  اطلاع رسـانی 
شـهر، شـبکه های اجتماعـی، خبرگزاری هـا 
و مطبوعـات منتشـر می شـوند، حاصـل کار 
ایـن هنرمنـدان در همیـن اوضاع نابسـامان 
از  تصویـری  روایـت  کـه  اسـت  اپیدمـی 
بیمارسـتان ها،  در  شـده  بسـتری  بیمـاران 
و  اورژانـس  ویـژه  نیروهـای  عملیـات 
ضدعفونـی فضاهـای شـهری ... را بـه ثبت 

نند. می رسـا
در شـماره های قبـل، بـه بررسـی نقاشـی و 
سـینما در دوران کرونـا پرداختیـم و در ایـن 
شـماره قصـد داریم پـای صحبت های یکی 
از برجسـته ترین هنرمنـدان عـکاس دوران 
کرونـا کـه آثـار شـناخته شـده ای در ایـن 

زمینـه دارد، بنشـینیم.
مهـدی زابـل عباسـی، مدیرعامـل انجمـن 
عکاسـان خراسـان رضـوی و از هنرمنـدان 
برجسـته ایـن رشـته اسـت کـه ایـن روزها 
آثـار او را بـر دیوارهـای بیمارسـتان قائـم 
و امـام رضـا )ع( می بینیـم و کمتـر کسـی 
اسـت کـه یـک بـار بـا آن عکس هـا مواجه 

باشد. نشـده 
او می گویـد: بـدون تردیـد تمـام دنیـا تاثیـر 
زیـادی از شـیوع کرونـا گرفتـه و موزه هـا، 
تعطیـل   ... و  نمایشـگاه ها  نگارخانه هـا، 
اسـت. در ایـن میـان، تاثیـر کرونـا در تمام 
رشـته های هنـری یکنواخـت بـوده اسـت و 
نمی توانیـم بگوئیـم هنرهایی مثل سـینما و 
تئاتـر کـه تعطیل هسـتند، صدمه بیشـتری 

دیده انـد. 
ایـن مـدرس دانشـگاه بـا اشـاره بـه ایـن 
نکتـه کـه »عکاسـی در تمـام طـول تاریخ 
و علی الخصـوص دوران کنونـی و بـا توجـه 
بـه شـرایط بحرانـی پیش آمـده، در رسـته 

اطـلاع رسـانی  قـرار می گیـرد و  رسـانه ها 
دیگـر  و  مـن  می دهـد:  ادامـه  می کنـد« 
تـلاش  فعلـی  شـرایط  در  نیـز  عکاسـان 
کردیـم تـا از خـط مقدم و مدافعان سـلامت 
گزارش هـای تصویـری تهبـه کنیـم تـا در 
معـرض دیـد عمـوم قـرار بگیـرد و مـردم 
بداننـد واقعـا اوضـاع کنونی مسـاعد نیسـت 
خبـر  بیمارسـتان ها چـه  دربهـای  پشـت  و 

. ست ا
هنر عکاسی به کمک جامعه ای که در حال 

لطمه خوردن با کرونا است، آمد
زابـل عباسـی می افزایـد: بـه جهـت اینکـه 
ثبـت خوبـی بـرای برقـراری ارتبـاط میـان 
جامعـه و آنچـه واقعیت ماجرا اسـت، داشـته 
باشـیم بـا پیشـنهاد بنده و به همـت معاونت 
هنری، انجمن عکاسـان و شـهرداری مشهد 
عکس هـا چاپ و در اطراف بیمارسـتان امام 
رضـا )ع( و بیمارسـتان قائـم نصـب شـد تـا 
مـردم ببیننـد و بداننـد داخـل قسـمت آی 
سـی یو و بخش هـای بیمـاران کرونایی چه 
می گـذرد و کادر درمـان چـه زحمت هایـی 
می کشـند و در چـه شـرایط طاقت فرسـایی 

بـه سـر می برند .
وی بـا اشـاره بـه اینکـه عکس هـای خوبی 
در زمینـه اطـلاع رسـانی ارائـه شـد، بیـان 
می کنـد: در آن شـرایط، هنـر عکاسـی بـه 
کمـک جامعـه ای کـه در حـال لطمه خوردن 
اطـلاع  امـا  بـود.  آمـده  اسـت،  کرونـا  بـا 
رسـانی می توانسـت از ایـن بهتر هم باشـد. 
در حـال حاضـر ایـن عکس هـا را فقـط در 
حوالـی بیمارسـتان ها می بینیـم و کسـی در 
خیابان هـای شـلوغ و پرتـردد مرکـز شـهر، 
اطلاعـی از آنچـه در داخـل بیمارسـتان در 

حـال رخ دادن اسـت، نـدارد.
ایـن کارشـناس عکاسـی ابـراز می کنـد: در 
آپ هـا  رول  در  المان هایـی  شـهر،  سـطح 
می زنـم«  ماسـک  »مـن  آن  در  و  نصـب 
اقـدام  ایـن  بی شـک  اسـت.  شـده  نوشـته 
بـه انـدازه کافـی مخاطـب را تحـت تاثیـر 
قـرار نمی دهـد. چـرا کـه بـه وسـیله عکس 
و ارتبـاط تصویـری می تـوان آنچـه کـه در 
در  کرونایـی  ویـژه  مراقبت هـای  قسـمت 

جریـان اسـت را، بـه تصویـر کشـاند.
فضـای  در  متاسـفانه  می کنـد:  اظهـار  وی 
طرقبـه و شـاندیز اصلا عکس هـا در فضای 
اطلاع رسـانی  و  نشـد  کار  خـوب  شـهری 
موثـری صـورت نگرفـت. مخاطـب مـا کـه 
غالبـا تـوده مـردم و مخاطـب عـام اسـت 
داخـل  آنچـه  و  اوضـاع  وخامـت  اصـلا  و 
را  اسـت  دادن  رخ  حـال  در  بیمارسـتان ها 
و  نمی کنـد  درک  و  نکـرده  لمـس  ندیـده، 
در ایـن بیـن شـاید با دیـدن تصاویـر واقعی 
بتوانـد تحـت تاثیـر قـرار بگیرد و شـرایط را 

جـدی بگیـرد.
نیاز به همکاری شورای شهر و شهرداری

خراسـان  عکاسـان  انجمـن  مدیرعامـل 

رضـوی بیـان می کنـد: همـکاری شـورای 
هنرمنـدان  بـا  مشـهد  شـهرداری  و  شـهر 
عـکاس می توانـد در جامعـه در حـال مبارزه 
بـا کرونـا تاثیرگـذار باشـد و مـن بـه جـد از 
ایـن مسـئولین گلایـه دارم. بـه نظـر مـن 
شـهرداری و وزارت بهداشـت همکاری لازم 
را ندارنـد. مگـر درگیـر چه ماجرایی هسـتند 
کـه از کرونـا مهمتـر اسـت؟ چـرا پیشـنهاد 
نشـد کـه در تمـام رول آپ هـا اینـکار انجام 
شـود؟ چـرا افـراد حاضـر در شـورای شـهر 
تبلیغـات  بـه  کـه  نمی نویسـند  پروپوزالـی 
شـهری مقابلـه بـا کرونـا بیشـتر پرداختـه 
شـود؟ سـوال اصلـی من این اسـت کـه چرا 
شـهرداری مـدت دو مـاه کامـل بیلبوردها را 

بـه کرونـا اختصـاص نمی دهـد؟

چرا بیلبوردهای شهر به تصاویر مربوط به 
کرونا اختصاص داده نمی شوند؟

اسـلامی  هنـر  ارشـد  کارشـناس  ایـن 
محـرم،  مـاه  در  گذشـته  سـال  می افزایـد: 
تمـام بیلبوردهـای سـطح شـهر را بـه پرچم 
پیام هـای  و  تاسـوعای حسـینی  و  عاشـورا 
نوشـتاری مرتبـط اختصـاص دادنـد و برای 
ایـن اقـدام کـه نقدهای زیـادی بـه آن وارد 
هزینـه  تومـان  میلیـون  چنـد صـد  اسـت، 
کردنـد. مـن بارهـا بـه شـورای شـهر انتقاد 
کـردم که چـرا چندصد میلیـون هزینه برای 
بیلبوردهایـی با متن نوشـتاری شـده اسـت؟ 
در صورتـی کـه بـر اسـاس آمارهـا، نزدیک 
بـه یـک سـوم جامعـه بـه لحـاظ سـنی یـا 
ارتبـاط  آن هـا  بـا  نمی تواننـد  تحصیلـی 
برقـرار کننـد. درصورتی کـه با تصویـر، پیام 
بـه سـادگی بـه مخاطـب عـام انتقـال پیـدا 
می کنـد. در ایـن بیـن انجمـن شـعر و ادب 
اعتـراض  نوشـته شـده  متن هـای  بـه  نیـز 
اینکـه طراحـی  نوشـتاری  از  کـرد. بگریـم 
بـه نوعـی بـود کـه در شـب حتـی خوانـده 

نمی شـد. مـا در همـان برهـه زمانـی محرم 
از آرشـیو عکاسـان ایرانـی و جهانی 5کتاب 
چـاپ کردیـم. نکتـه جالـب ایـن بـود که با 
همیـن تفاسـیر و نقـاط ضعـف، شـهردار در 
صفحـه خـودش از این نوع تبلیغات شـهری 

تشـکر هـم کرد.
آقای شهردار در شهر شما بچه ۱2 ساله 

و پیرزن ۶0 ساله هم زندگی می کنند
می کنـد:  تاکیـد  عباسـی  زابـل  مهـدی 
صحبـت مـن ایـن اسـت کـه اگـر می شـود 
تاسـوعا  و  عاشـورا  بـه  را  بیلبوردهـا  تمـام 
اختصـاص داد، پـس بـه مهمتریـن مسـئله 
کنونـی مردم هم کـه مبارزه با شـیوع کرونا 
اسـت، باید بـه همان میـزان پرداخته شـود. 
اگـر در شـهرداری بـرای آگاه سـازی مـردم 
تبلیغـات و هزینـه ای می شـود، بایـد مردم از 

ایـن مبالـغ مطلع باشـند.
وی بـا اشـاره بـه اینکـه روی صحبـت مـن 
بـا شـهردار اسـت، تصریـح می کنـد: آقـای 
شـهردار، در شـهر شـما بچـه 1۲ سـاله و 
پیـرزن ۶0 سـاله هـم زندگـی می کنـد. آیـا 
آنهـا هـم توانسـتند بـا نوشـته های ماسـک 
بزنیـم در رول آپ هـا ارتبـاط برقـرار کننـد؟ 
هسـتیم.  ضعیـف  رسـانی  اطـلاع  در  مـا 
حتـی تلوزیون هـای شـهری هشـدار پخش 
نمی کننـد. فـرض کنیـم 100 درصـد جامعه 
سـواد خوانـدن دارنـد، کـه اینطور نیسـت و 
30 درصـد سـواد کمـی دارنـد و وقتـی در 
حـال رد شـدن در خیابان هسـتند نمی توانند 
نوشـته ها را سـریع بخواننـد. پـس چـرا باید 
شـود؟  هزینـه  تبلیغـات  نـوع  ایـن  بـرای 
بی شـک ارتبـاط نوشـتاری تاثیـر تصویـر را 
اجـازه ورود کارشـناس  نـدارد. زمانـی کـه 
حوزه هـا  ایـن  بـه  را  تصویـری  ارشـد 
اتـلاف  نمی گیرنـد،  مشـورت  و  نمی دهنـد 
هزینـه صـورت می گیـرد و در مقابـل هیـچ 

نمی شـود. منتقـل  پیامـی 
تاثیر هنرمندان در آگاه سازی جامعه

خراسـان  عکاسـان  انجمـن  مدیرعامـل 
سـوال های  مـن  بـرای  می گویـد:  رضـوی 
بی جـواب بسـیاری وجود دارد. آیا مسـئولین 
و متولیـان امـر آمـار باسـواد و بی سـواد و 
را می داننـد  کم سـواد در خراسـان رضـوی 
می کننـد؟  کار  نوشـتاری  تبلیغـات  کـه 
شـورای شـهر برای فرهنگسـازی صحیح و 
آگاه سـازی مـردم در دوران کرونـا چه کاری 

اینهـا درد اسـت... انجـام می دهـد؟ 
وی ادامـه می دهـد: نـه تنهـا عکاسـان کـه 
مـوارد  در  را  جماعـت  هنرمنـد  کاش  ای 
اینچنینـی وارد کار می کردنـد. از ایـن اتفاق 
می شـود کاریکاتـور کشـید و آن را طنز آمیز 
کـرد تـا هم تاثیرگذار باشـد و پیام و هشـدار 
را بـه مخاطـب منتقل کند و هـم طنز آن به 
یـادگار بماند. اگر نقاشـی، طراحـی، کارهای 
آبرنـگ تصویـری و... در مـورد کرونـا انجام 

می شـد، تاثیـر چنـد برابری داشـت.

مردم با اینهمه فشار چطور به قرنطینه 
پایبند باشند؟

زابل عباسـی با اشـاره بـه اینکه ایـن روزها 
فقـط مـردم را تشـویق بـه در خانـه مانـدن 
می کننـد، اظهـار می کنـد: مـردم چطـور به 
باشـند. مغازه هـا و کافـی  پایبنـد  قرنطینـه 
شـاپ ها و کافه هـا بـاز هسـتند و در مقابـل 
کتابخانه هـا را تعطیـل می کننـد. مـردم بـا 
علاقـه کـه در روزهای کرونا بیـرون از خانه 
راه نمی رونـد. ایـن مردم از لحـاظ اقتصادی 
در فشـار هستند. شـهرداری در شرایطی که 
مـردم بـه شـدت درگیـر مسـئله معیشـت و 
مشـکلات اقتصـادی هسـتند از درآمدهـای 
خـود چشم پوشـی نمی کنـد و به طـور مثال 
می گوینـد  می کنـد.  کار  هـم  هنـوز  الیـت 
آموزشـگاه ها را تعطیـل کنید، سـینما و تئاتر 
را متوقـف کنیـد و بعـد در آن سـوی جریان 
در خیابـان امـام رضـا)ع( قلیـان خانه هـا باز 
می کننـد؟  رسـیدگی  چطـور  پـس  اسـت. 
مـردم  بـه  کـه  اسـت  ایـن  حـق  حداقـل 
ماسـک رایـگان بدهنـد. حتـی دانشـجویان 
در اروپـا بـه علـت شـرایط اپیدمـی از دولت 

خسـارت دریافـت می کننـد.
 قدرت تاثیر عکس ها ده ها برابر بیش از 

پیام های نوشتاری است
دولـت  می افزایـد:  دانشـگاه  مـدرس  ایـن 
از هنرمنـدان بـا وامـی کـه بایـد ثبـت نـام 
کننـد، قصـد حمایـت داشـت. امـا در ایـن 
توجهـی  پیش آمـده  مشـکلات  بـه  بیـن 
ملی هـا  از کـد  بسـیاری  اینکـه  اول  نشـد. 
ثبـت نشـده بـود. دوم اینکـه شـش میلیون 
توجیـه  اقتصـادی  مـاه ضـرر   5 بـرای  وام 
دارد؟ آموزشـگاهی کـه در مـاه درآمـد ۲0 
میلیـون   ۷ مبلـغ  آن  از  و  داشـته  میلیونـی 
تومـان اجـاره بهـا، پرداخت  می کرده اسـت، 
پرداختـی  خسـارت  میلیـون  شـش  ایـن 
 دولـت بـرای 5 مـاه ممتـد را به کـدام زخم 

بزند؟
خراسـان  عکاسـان  انجمـن  مدیرعامـل 
خـود  صحبت هـای  پایانبنـدی  در  رضـوی 
بگویـم  بایـد  نهایـت  در  می کنـد:  تصریـح 
کـه فرهنگ سـازی را بـا پیام هـای سـرد و 
بـی روح نوشـتاری نمی تـوان انجـام داد. اگر 
بـه مـردم می گوئیم شـرایط حاد اسـت، باید 
آن طـرف قضیـه، وخامـت ماجـرا را بـرای 
آنهـا بـه تصویـر بکشـیم. دنیـای امـروز مـا 
ارتبـاط تصویـری و لمـس تصویـر اسـت و 
تاکیـد می کنـم کـه قـدرت تاثیـر عکس هـا 
نوشـتاری  پیام هـای  از  بیـش  برابـر  ده هـا 
از بهشـت  اگـر مـردم عکس هایـی  اسـت. 
یـا  و  کرونایـی  بیمـاران  تدفیـن  و  رضـا 
وضعیـت وخیـم بیمارسـتان های درگیـر بـا 
ایـن موضـوع ببینند، بـه مراتـب تاثیرپذیری 
بیشـتری خواهنـد داشـت و  باعث می شـود 
مـردم واقعیـت شـرایط بحرانـی کنونـی را 

درک و لمـس کننـد.

در سطح شهر، المان هایی 
در رول آپ ها نصب و در آن 
»من ماسک می زنم« نوشته 
شده است. بی شک این اقدام 
به اندازه کافی مخاطب را 
تحت تاثیر قرار نمی دهد. چرا 
که به وسیله عکس و ارتباط 
تصویری می توان آنچه که 
در قسمت مراقبت های ویژه 
کرونایی در جریان است را، 
به تصویر کشاند
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آغاز اجرای طرح تفکیک زباله در تربت حیدریه 
 اجرای طــرح تفکیک، جمع آوری و 
بازیافت زباله خشــک از مبدا توسط 
بخش خصوصــی روز دوشــنبه در 

تربت حیدریه آغاز شد.
به گــزارش صبح امروز، سرپرســت 
آیین  در  تربت حیدریــه  شــهرداری 
آغــاز به کار این طــرح گفت: امروز 
از پســماند به عنــوان طلای کثیف 
یاد می شــود و یکی از مباحث مهم 

در محیط زیســت شــهری، بحث مدیریت پســماند به منظور تولید ثروت و اشتغال است و  
اجرای طرح تفکیک زباله از مبدا در تربت حیدریه توســط بخش خصوصی و با نظارت دقیق 

شهرداری و محیط زیست انجام می شود.
محمدمهــدی علیــان افزود:هم اکنون در شــهر تربت حیدریه روزانه 100 تن زباله توســط 
شهروندان تولید می شود که 40 درصد آن قابل بازیافت است اما تاکنون از آن استفاده بهینه 

نمی شده است.
وی ادامه داد: هر هفته بر اســاس طرح منطقه بندی شــهری، روزهای دوشنبه و چهارشنبه 
خودروهای طرح تفکیک برای جمع آوری زباله شــهروندان به در منازل شــهروندان مراجعه 
می کنند و شــهروندان در قبال زباله های خشــک تحویلی پول یا مواد شــوینده و بهداشتی 

دریافت خواهند کرد.
شهر 130 هزار نفری تربت حیدریه در 150 کیلومتری جنوب مشهد قرار دارد.

 نخســتین اقامتگاه بوم گــردی در تربت جام 
آماده بهره برداری است 

فرهنگــی  میــراث  اداره  رئیــس 
گردشگری و صنایع دستی تربت جام 
گفت : »نخستین اقامتگاه بوم گردی 
شهرستان تربت جام به نام »اقامتگاه 
آفر« در روستای بزد احداث، تجهیز و 

آماده بهره برداری است.«
به گزارش صبح امروز غلام رســول 
رحیمی روز گذشــته درحاشیه بازدید 
اعضــای کارگروه میــراث فرهنگی 

و گردشگی از احداث نخســتین اقامتگاه بوم گردی شهرســتان تربت جام با بیان این مطلب 
افزود: »احداث این اقامتگاه بوم گردی از محل تسهیلات گردشگری و آورده متقاضی احداث، 

تجهیز و آماده بهره برداری شده است.«
او ادامه داد: »این اقامتگاه بوم گردی با نام »آفر«، در زمینی به مســاحت ۲800 مترمربع و با 

زیربنای 300 مترمربع دارای ۶ اتاق است.«
رحیمی افزود: »اقامتگاه بوم گردی آفر با اعتباری3 میلیارد و ۶40 میلیون ریال ایجاد و برای 

4 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد می کند.«
او با بیان این که شهرســتان تربت جام و به ویژه روستای بزد از ظرفیت  گردشگری بالایی 
برخوردار است، اظهار کرد: »آب و هوای این روستا در زمستان ها، بسیار سرد و در تابستان ها 
معتدل است، این روستا از شمال غرب و غرب به اراضي و مراتع روستاهای شیخ آباد و نخله، 

از جنوب به روستاهاي میانسرا و گوی و از غرب به کوه بزد محدود شده است.«
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی تربت جام درباره آثار تاریخی این روستا 
نیز گفت: » آثار تاریخي روســتا از قبیل مسجد نور، قبرستان قدیمي، تپه تاریخی و مجموعه 
فرهنگی و تاریخی »میر غیاث الدین« نشــانگر قدمت طولانی این روســتا و از ظرفیت های 

گردشگری است.«
او یادآورشــد: »همکاری نهادها موجــب حفظ بناهای تاریخی و بافت قدیمی می شــود و 
احداث اقامتگاه روســتای بزد در راستای حفظ بناهای تاریخی، میراث فرهنگی، صنایع دستی 

و گردشگری است .«
شهرســتان تربت جــام دارای بیش از 1۲0 اثــر تاریخی، طبیعی، ناملمــوس، تپه و محوطه 

شناسایی شده است که ۶۲ اثر آن در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده است. 
تربت جام در فاصله 1۶0 کیلومتری از مشهد، مرکز استان خراسان رضوی قرار دارد.

مدیریت شهری قوچان با مشکلات زیادی 
مواجه است

امام جمعــه قوچــان گفــت: 
مشکلات بسیاری در مدیریت 
شــهری قوچان وجود دارد و 
انجام   کاری  تاکنون  متأسفانه 
نشده اســت اما امید است که 
اقدامات  باقیمانــده  زمان  در 

موثری انجام شود.
محمدعلــی  حجت الاســلام 
با جمعی  دستجردی در دیدار 
مناسبت  به  رسانه  اصحاب  از 
سالروز اقامه اولین نماز جمعه 
افزود: وضعیت  انقلاب  از  بعد 

سگ های ولگرد و دست اندازها قسمتی از مشکلات حوزه شهری قوچان است که مشکلات 
و مخاطرات زیادی را برای مردم به وجود آورده است.

وی یک طرفه کردن خیابان ها را نیز یکی دیگر از مشــکلات حوزه شهری قوچان برشمرد و 
تأکید کرد: قرار بود اقداماتی برای اصلاح مشــکلات در این زمینه صورت بگیرد اما متأسفانه 
تاکنون کار عملی صورت نگرفته که شــاید اگر انجام می شد این طرح می توانست مشکلات 

را رفع کند.
امام جمعه قوچان با بیان اینکه در حوزه شــهری نمی تــوان همه حرف ها را به مردم گفت و 
اســترس به جامعه وارد کرد گفت: مردم برای انتخابات آتی باید با دقت و فکر رأی دهند و 
شــورای شهری جوان، انقلابی و حزب اللهی را انتخاب کنند زیرا این انقلابی و حزب اللهی 

بودن از لابی گری جلوگیری خواهد کرد.
دســتجردی با اشاره به فضای سیاسی موجود در شهرستان افزود: برخی مدیران نگران آینده 
خود هســتند و از طرفی برخی مدیران نیز واقعاً کار نمی کنند اما آینده سیاســی شهرســتان 
امیدوارکننده اســت و قدم هایی در این زمینه برداشته خواهد شد تا مردم دیگر از جو سیاسی 

لطمه نخورند و اجازه نمی دهیم دیگر جو سیاسی در این شهرستان ملتهب باشد.
وی ادامه داد: برنامه های ماه محرم پابرجاســت و دستورالعمل هایی در این زمینه وجود دارد 
چون جامعه به محرم نیاز دارد لذا تمام مســاجد مراســم خود را با رعایت کامل پروتکل های 
بهداشــتی برگزار خواهند کرد و امیدواریم بتوانیم با توجه شــرایط کنونی شــور محرم را در 

جامعه ایجاد کنیم.
امام جمعه قوچان با شاره به توزیع بیش از ۲5 هزار بسته مواد غذایی و بیش از 1۲0 هزار بسته 
بهداشــتی و ذبح بیش از هزار گوسفند در طرح مواسات و همدلی این شهرستان گفت: برای 
مرحله دوم این طرح باید مدیریت شده برخورد شود و کمک ها در بعدهای مختلف انجام شود.   
دســتجردی بابیان اینکه سه مؤلفه می تواند در شاخص شــدن نماز جمعه مؤثر باشد افزود: 
جوان گرایی، مردمی شدن و حل مشــکلات مردم سه مؤلفه اصلی برای شاخص شدن یک 
ســتاد نماز خواهد بود که این شــاخص ها مورد تأکید رهبری بوده و ستاد نماز جمعه قوچان 

این مؤلفه ها را  داراست.

خبر

مدیرعامل ســازمان اتوبوسرانی شهرداری مشــهد از توقف سرویس دهی ناوگان 
اتوبوسرانی مشهد در تعطیلات رسمی و جمعه ها خبر داد.

به گزارش صبح امروز، ســعید حسینقلی زاده مقدم با بیان این مطلب، اظهار کرد: با 
عنایت به مصوبات ابلاغی و تدابیر مدیریت شــهری به منظور پیشگیری از ابتلای 
شــهروندان عزیز به ویروس کرونا و شکســتن زنجیره انتقال، از این پس خدمات 
ناوگان اتوبوســرانی مشهد در کلیه خطوط در تعطیلات رسمی و جمعه ها تا اطلاع 

ثانوی متوقف می شود.
وی افزود: از تمامی شــهروندان تقاضا می شود، برنامه ریزی لازم جهت سفرهای 
درون شهری خود را لحاظ نموده و از انجام سفرهای غیرضروری اجتناب فرمایند و 

در صورت ضرورت، رعایت نکات بهداشتی به ویژه استفاده از ماسک هنگام استفاده از وسایل نقلیه عمومی را رعایت نمایند، 
در غیر این صورت از سوار شدن شهروندان جلوگیری به عمل خواهد آمد.

معاون عمران، حمل و نقل و ترافیک شــهرداری مشــهد گفت: با توجه به شــیوع 
ویروس کرونا و کم شدن برخی از سفرهای درون شهری شاهد کاهش 45 درصدی 

مسافر در ناوگان اتوبوسرانی هستیم.
به گزارش صبح امروز، خلیل الله کاظمی با بیان این خبر اظهار کرد: در کنار کاهش 
مســافر در ناوگان اتوبوسرانی در خطوط قطار شــهری مشهد، با کاهش حدود 35 
درصدی مســافر روبه رو هستیم و ناوگان قطار شــهری اکنون با حدود ۶5 درصد 
ظرفیت خود کار می کند.وی به رعایت فاصله گذاری اجتماعی و استفاده از ماسک 
در حمل ونقل عمومی اشاره کرد و افزود: در حال حاضر حدود ۹۷ درصد از مسافران 
قطار شــهری در زمان حضور در ایستگاه ها و واگن ها از ماسک استفاده می کنند 

اما در ناوگان اتوبوســرانی با توجه به این که گیت عبوری وجود ندارد، اســتفاده از ماسک بیش از 50 درصد است که نیازمند 
فرهنگ سازی بیشتر و حساس شدن مردم برای حفظ سلامتی شان در استفاده از ماسک هستیم.

توقف سرویس دهی ناوگان اتوبوسرانی مشهد در تعطیلات رسمی و جمعه ها کاهش 45 درصدی مسافر در ناوگان اتوبوسرانی

شــهردار منطقه دو مشهد گفت: تمهیدات 
ویژه ای را با هماهنگی ســایر دستگاه ها 
اندیشــیده ایم تا از ساخت و سازهای غیر 
مجاز در محدوده کارخانه قند آبکوه و معابر 

شماره بولوار جانباز، جلوگیری شود.
 بــه گزارش صبــح امروز جــلال قربانی 
که روز گذشــته از محل دفتر کار خود در 
شــهرداری منطقه ۲، پاسخگوی مستقیم 
تماس های شهروندان با 13۷ بود، یکی از 
مطالبات اصلی شهروندان را در حوزه پیاده 
روسازی اعلام کرد و اظهار کرد: متاسفانه 

پیاده روهای خیابان های اصلی این منطقه فرســوده بوده و در شان شهر امام رضا)ع( و زائران و مجاوران 
نیســت لذا مرمت و بهســازی پیاده روها در دستور کار قرار گرفت که سال گذشته توانستیم میدان شهدا تا 

میدان توحید، بخشی از بولوار ابوطالب و توس ۷5 را پیاده روسازی کنیم.
وی افزود: در ســال جاری نیز فاز دوم پیاده روســازی بولوار ابوطالب و یک پروژه در بولوار توس در دستور 
کار داشته و همچنین به دنبال آن هستیم تا بتوانیم بخاطر وجود مراکز آموزشی متعدد و مجموعه آموزشی 
نابینایان امید در ابتدای بولوار فرامرز عباســی و وضعیت نامطلوب پیاده روهای این بولوار و درخواست های 
متعدد شــهروندان که از طریق 13۷ در این خصوص رسیده است، بهسازی پیاده روهای این معبر را نیز در 
دســتور کار سال جاری یا سال آینده قرار دهیم.شهردار منطقه دو با اشاره به اینکه پرتکرارترین درخواست 
شهروندان از شهرداری منطقه دو، در تماس با 13۷، موضوع نظارت بر ساخت و سازها بوده است، بیان کرد: 
متاســفانه در محدوده منطقه دو، املاک قولنامه ای بســیار زیاد است و چون ما نمی توانیم مثل سازندگان 
متخلف، برای جلوگیری از ساخت و سازهای غیرمجاز، خلاف بکنیم و مجبوریم روال قانونی صدور اخطاریه 
تا پلمب را طی کنیم، لذا متخلفان از این خلاء قانونی استفاده کرده و به ساخت و ساز خود ادامه می دهند.
قربانی خاطرنشــان کــرد: کریمی، ایثارگران، هنرور، ابوطالب، عبدالمطلــب و ... جزو محدوده های دارای 
ساخت و سازهای غیر مجاز و املاک قولنامه ای زیاد است که ما برای دو محدوده ویژه کارخانه قند آبکوه 
و معابر فرد بولوار جانباز، تمهیدات ویژه ای را با هماهنگی ســایر دســتگاه ها، جهت جلوگیری از ساخت و 
سازهای غیر مجاز اندیشیده ایم.وی اضافه کرد: جلوگیری از ورود جرثقیل سنگین به محدوده کارخانه قند 
آبکوه با هماهنگی راهور، هماهنگی با اتحادیه ها برای عدم فروش مصالح به ساخت و سازهای بدون پروانه 

و ... از جمله این تمهیدات است که امیدواریم تا پایان سال، بخشی از نتایج آن را شاهد باشیم.
لازم به ذکر است، شهردار منطقه دو، علاوه بر پاسخگویی تماس های شهروندان، با چند تن از شهروندانی 
که قبلا در تماس با 13۷، درخواست هایی را مطرح ساخته بودند نیز تماس گرفت و جویای روند پاسخگویی 

و انجام درخواست آنها در منطقه دو توسط عوامل اجرایی این منطقه شد. 

رئیس شــورای شــهر مشــهد از اجرای 
سیاســت توســعه متوازن و عدالت محور 
در دوره پنجم شــورای شــهر اشاره کرد و 
گفت: درصد از مجموع فضای ســبز ایجاد 
شــده در این دوره، در مناطق کم برخوردار 

و پیرامونی است.
به گزارش صبح امروز محمد رضا حیدری 
روز گذشته در جلسه علنی شورای شهر در 
خصوص سیاســت توسعه متوازن و عدالت  
محور شــورای پنجــم افزود: ایــن مهم، 
یکی از بحث های شــاخص در این دوره از 

مدیریت شــهری بوده که در عمل هم پیوســته به آن تاکید داشته ایم. عدالت به معنای عام، اعم از عدالت 
سیاسی، قضایی، اجتماعی، اقتصادی و ... یکی از آرمان های بزرگ نظام و انقلاب بوده و در آموزه های دینی 
و فلسفه بعثت پیامبران و سیره ائمه)ع( تاکید شده است. بدون شک نظام برنامه ریزی و بودجه و بحث های 

مربوط به آمایش سرزمینی روی این موضوع تاثیرگذار است.
رئیس شورای شهر مشــهد با بیان اینکه توسعه متوازن و عدالت محور شهر، عهدی بوده که شورای پنجم 
به شــهروندان مشــهدی بســته و به این عهد وفادار اســت، اظهار کرد: 50 درصد از مجموع فضای سبز 
ایجاد شــده در این دوره، در مناطق کم برخوردار و پیرامونی است. متاسفانه بزرگراه صدمتری موجب ایجاد 
فاصله ای بین دوطرف بزرگراه شــده و رویکرد ما، کاهش این فاصله اجتماعی است؛ برهمین اساس احداث 
تقاطع  غیرهمسطح مصلی و پل ابوطالب شمالی و جنوبی در دستورکار شهرداری قرار گرفت تا اتصالی بین 

دوطرف برقرار شود و آثار اجتماعی و اقتصادی بسیاری برای ساکنان خواهد داشت.
آغاز عملیات خط چهار قطار شهری یک سال زودتر از زمانبندی

حیدری بیان کرد: احداث بولوار کشاورز، جاده محمدآباد به طرق، ۷5 متری رضوان و ... از جمله پروژه های 
دیگری است که در مناطق کم برخوردار شهر مشهد و به منظور رفاه حال ساکنان این محدوده اجرایی شده 
است؛ خط چهار قطارشهری مشهد براساس برنامه زمان  بندی می توانست در سال 1400 کلید بخورد ولی 
یکسال زودتر آغاز شد و تعهدی 1000 میلیاردتومانی را عهده دار شدیم؛ خطی که خواجه ربیع را به شهرک 

شهید باهنر متصل می کند.
وی با بیان اینکه در بخش کشف رود هم همانگونه که کوه پارک داریم، رودپارک شکل خواهد گرفت، اضافه 
کرد: متاسفانه شرایط و زیرساخت های کشف رود در طول زمان خسارات جدی دیده اند ولی با جدیت به این 
موضوع ورود کرده ایم و در راستای بهبود شرایط قدم هایی تاثیرگذار برداشته شده است. بودجه های مصرفی 
در مناطق کم برخوردار هیچ ســنخیت و تناسبی با درآمدهای این مناطق ندارد. امیدواریم با نگاه مدیریتی و 

هدایت کننده در بودجه، بتوانیم منابع را به این سمت سوق دهیم. نه 
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در نود و نهمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر مشهد تصویب شد

ساخت 2 هزار مسکن نیازمندان روی زمین شهرداری
 در نود و نهمین جلســه علنی شورای 
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اسلامی شــهر مشهد لایحه تامین 
زمین جهت احــداث دو هزار واحد 
مسکونی اقشار کم درآمد در مناطق 

پیرامونی شهر مشهد تصویب شد.
به گزارش صبح امروز، در نود و نهمین 
جلســه علنی شورای اســلامی شهر 
مشهد لایحه تامین زمین جهت احداث 
دو هزار واحد مســکونی اقشــار کم 
درآمد در مناطق پیرامونی شهر مشهد 
تصویب شد. بر این اساس به شهرداری 
مشهد اجازه داده می شود به منظور برنامه ریزی و تسریع 
در شروع عملیات اجرایی احداث دو هزار واحد مسکونی در 
محلات هدف بازآفرینی در مناطق پیرامونی شهر مشهد، 
جهت جابه جایی و آزاد سازی اراضی خدماتی و بازگشایی 
معابر در محلات مذکور، با مشــارکت استانداری خراسان 
رضوی و بنیاد مســکن انقلاب اســلامی خراسان رضوی 
نســبت به تامین زمین مورد نیــاز از اراضی مورد مالکیت 
خــود مطابق تفاهم نامه اقدام کند.احمد نوروزی امروز، در 
خصوص این لایحه اظهار کرد: مدتی است که شهرداری 
به بازآفرینی مناطق پیرامونی مشــغول شــده و قرار است 
زمین مورد نیاز برای تامین و احداث واحدهای مســکونی 
با مشارکت بنیاد مســکن برای این منظور تامین شود. در 
این مسیر رویکرد شهرداری مبتنی بر توانمندسازی است.

وی افزود: این کار با مشــارکت بنیاد مسکن انجام خواهد 
شــد و امیدواریم تســهیلات مــورد نیــاز را وزارت راه و 
شهرســازی تامین و حمایت کند. بر این اساس قرار است 
شهرداری مشــهد با حفظ مالکیت، زمین را تحویل بنیاد 
داده و بنیاد مســکن آماده ســازی های لازم برای احداث 
مســکن را در آن انجام دهد.در ادامه محمدرضا حیدری، 
رئیس شورای اســلامی شهر مشــهد، عنوان کرد: بنیاد 
مسکن منابعی را برای احداث این ۲000 واحد تامین کرده 

اما به دلیل نداشــتن زمین این منابع معطل مانده اســت. 
شــهرداری قصد دارد با تامین زمیــن کاری کند که این 
ظرفیت ساخت از شهر مشــهد خارج نشود.وی بیان کرد: 
اگر مالکیت زمین های پیرامونی که قرار اســت آزاد شود، 
برای نهادهایی مانند آســتان قدس یا اوقاف باشــد، شیوه 
تعامل شــهرداری با آن ها چگونه خواهد بود؟ سهم آن ها 
چه می شود؟ حجتالاسلام مروی قبلا اعلام کرده بود اگر 
بازسازی این مناطق انجام شود، ما از سهم مان می گذریم. 
از جناب نوروزی درخواســت می کنم که برای این مساله 
نیز فکری کنند.احمد نوروزی خاطرنشــان کرد: با آستان 
قدس توافقاتی در حال انجام اســت تــا برای این املاک 
سند تهیه شود. این لایحه به امضای کمیسون اقتصادی و 
ســرمایه گذاری و مشارکت ها، کمیسیون برنامه و بودجه، 
فناوری اطلاعات و منابع انسانی، کمیسیون حقوقی املاک 
و قراردادها، کمیســیون شهرسازی و معماری و کمیسیون 

مناطق پیرامونی و کم برخورار رسیده است.
اما در طی بررسی های صورت گرفته توسط اعضای شورای 
اسلامی شهر مشهد موحدی زاده، نایب رئیس شورای شهر 
مشــهد در خصوص زمانبندی آغاز و پایان پروژه و نحوه 
دریافت ضمانت از سایر دســتگاه های پای کار، سوالاتی 
را ارائه کرد. براســاس تبصره ای الحاقی شهرداری مشهد 
مکلف شــد، برنامه زمانبندی اجرای این مصوبه و توافق 
با متولیان موقوفــات جهت انتقال اراضی مالکین محلات 
هدف بازآفرینی به شــهرداری درصورت واگذاری معوض 

جهت تایید به شورای اسلامی شهر ارسال کند.
تمدید همکاری سازمان اتوبوسرانی با شرکت های 

بخش خصوصی طرف قرارداد
در ادامه لایحه تمدید همکاری ســازمان اتوبوســرانی با 
شــرکت های بخش خصوصــی طرف قــرارداد مبنی بر 
اینکه به شــهرداری مشهد اجازه داده می شود در راستای 
اجرای نامه شــماره ۲۷51۹ مورخ دو شــهریور ماه 13۹8 
وزارت کشــور در خصوص تمدید قراردادهای حمل و نقل 

عمومی مسافر)براســاس دســتورالعمل واگذاری اتوبوس 
و بهره برداری از خطوط اتوبوســرانی شــهری و حومه به 
بخش غیر دولتی مصوبه هیات وزیران به شماره 1113۹3 
مورخ هشــت آذر سال 85 نسبت به اجرای بندها و تبصره 
های موجود اقدام کند، مورد بررســی قرار گرفت که این 
لایحه پس از پیشــنهاد محمد حسین ودیعی، نائب رئیس 
کمیسیون برنامه، بودجه، فناوری اطلاعات و منابع انسانی 
شورای اسلامی شهر مشهد مبنی بر حذف تبصره یک بند 
ب؛ »برای شرکت هایی که قرارداد آن ها قبلا خاتمه یافته 
اســت و تهعدات خــود را در دوره زمانی مقرر ایفا کنند، از 
تاریخ پایان قرارداد قبلی تا زمان انعقاد قرارداد جدید ســود 
ســرمایه گذاری برسااس شــرایط و نرخ های این مصوبه 

پرداخت شود.« مورد تایید اعضای شورا قرار گرفت.
برگزاری سلسه جلسات نشست های نقد عملکرد و 
گقت و گوی جامعه متخصصان شهری در خصوص 

عملکرد شهرداری
همچنین لایحه برگزاری سلســه جلســات نشست های 
نقد عملکرد و گقت و گوی جامعه متخصصان شــهری در 
خصوص عملکرد شهرداری نیز بعد از ارائه در صحن علنی 
شورای اسلامی شــهر مشهد، به اتفاق آرا تصویب شد. بر 
این اساس شهرداری مشهد مکلف است در راستای اجرایی 
شدن بند 10 ماده 80 قانون تشکیلات، وظایف و انتخابات 
شوراهای اسلامی کشــور و انتخاب شهرداران و بندهای 
114 و 130 منشــور حقوق و مسئولیت های شهر نشینی 
مشــهد تمهیدات و مقدمات لازم را بــه منظور برگزاری 
جلســات نقد و ارائه گزارش عملکرد شــهرداری در حوزه 
اداری اععم از معاونت ها مناطق ســازمان ها شرکت ها و 
موسسات شــهرداری فراهم آورده به گونه ای که جلسات 
نقد ترجیحا با مدیریت اشخاص ثالث بی طرف در فواصل 
منظم ۶ ماهه با حضور طرف قرارداد و با دعوت از منتقدین 
و صاحب نظران مسائل شــهری و دانشگاهیان در محل 
های مناســب که گفت و گوی دو طرفه در آن قابل انجام 

باشد، برگزار و نتایج مربوطه را مستند سازی و برای اطلاع 
عموم از طریق مناسب منتشر کند.

احیا نام قدیمی خیابان های منتهی به حرم مطهر
در نهایــت لایحه احیــا نام قدیمی خیابــان های منتهی 
به حرم مطهر نیز به اتفاق آرا تصویب شــد و بر اســاس 
ایــن لایحه خیابان حدفاصل میدان شــهدا تا حرم به نام 
»بالاخیابــان« با حفظ زیرنویس به نام آیت الله شــیرازی 
و نامگــذاری فرعی های معبر به نام آیت الله شــیرازی و 
خیابان حدفاصل میدان شهدای گوهرشاد )پنجراه( تا حرم 
مطهر به نام »پایین خیابان« با حفظ زیرنویس به نام شهید 
نــواب صفوی و نامگذاری فرعی های معبر به نام شــهید 

نواب صفوی، نامگذاری می شود.
نطق پیش از دستور

هم چنین غلامحسین صاحبی عضو شورای اسلامی شهر 
مشهد در این جلســه در نطق پیش از دستور گفت: شاید 
بعضی از اقدامات شــهرداری و شورا هیچ ضرورتی نداشته 
باشــد، اما جمع کردن زباله گردها، کارتن خواب ها، گدایان 
و... ضرورت دارد. گدا، کارتن خــواب، زباله گرد و... زیبنده 
چهره شهر امام رضا)ع( نیســت.او ادامه داد: صحبت های 
امروز من از نگاه و جناح سیاسی نیست. من امروز از منظر 
دغدغه های شــخصی خود و به عنوان نماینده مردم شهر 
در شــورا صحبت می کنم. جایگاه شــورای اسلامی شهر 
مشهد بالاتر و جدای از جایگاه های شورای اسلامی دیگر 
شهرها اســت. ما در شهر مشــهدالرضا)ع(، عضو شورای 
شهر هســتیم.وی بیان کرد: بعضی از اقدامات شهرداری 
و شورا شــاید هیچ ضرورتی نداشته باشد، اما جمع کردن 
ایــن افراد ضرورت دارد. کمک به ورزش قهرمانی شــهر 
مشــهد ضرورت دارد یا کمک و نجات افــراد دوره گرد و 
خانواده های آن ها؟ گــدا، کارتن خواب، زباله گرد و... زیبنده 
چهره شهر امام رضا)ع( نیست. از فرماندار خواهشمندم که 
مدیران شهرســتان را به خط کنند تا با هماهنگی یک دیگر 

این مسئله را حل نمایند.
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فدراسیون کوهنوردی خواستار شفاف 
سازی درباره دماوند شد

فدراسیون کوهنوردی ایران با ارسال نامه هایی خواستار شفاف سازی در خصوص وضعیت 
کوه دماوند شد.

به گزارش ایســنا، فدراســیون کوهنوردی ایران اعلام کرد در پی انتشار اخباری مبنی بر 
»وقف بخشــی از کوه دماوند«، این فدراسیون با ارسال نامه ای به سازمان جنگل ها، مراتع 
و آبخیزداری کشــور، خواستار شفاف سازی در این خصوص و تنویر دقیق افکار عمومی از 

مراتب این موضوع شد. 
در بخشی از این نامه خطاب به  دکتر »مسعود منصور« ریاست محترم سازمان جنگل ها، 
مراتع و آبخیزداری کشــور آمده اســت: نظر به مقاله مندرج در سایت روزنامه همشهری 
آنلایــن مبنی بر صدور ســند وقف یک بخش از کوه دماوند به ســازمان اوقاف، به رغم 
تکذیبیه آن سازمان و اعلام مالکیت بر اراضی تنها بخشی از روستای ملار، تقاضا می شود 
با توجه به حساســیت جامعه کوهنوردی نســبت به بام ایران و تشویش صورت گرفته، به 
منظور رفع هرگونه ابهامی، نسبت به اعلام دقیق مکان وقف شده دستورات لازم را صادر 

نمایید.
بدیهی است یکایک ورزشکاران و اعضای این فدراسیون که بخش زیادی از جامعه فهیم 
ورزش کشور را تشــکیل می دهند، به عنوان نگهبانان محیط زیست همواره تلاش دارند 
تا به عنوان ســرباز حفظ محیط کوهستان در کنار عوامل محترم آن سازمان به پاسداری 

از این مرز بوم بپردازند.

غیبت قلعه نویی در دیدار حساس مقابل 
استقلال

فارس نوشــت: امیر قلعه نویی ســرمربی تیم فوتبال ســپاهان فردا از بیمارستان مرخص 
خواهد شد.

امیرقلعه نویی که چندروز پیش به علت حمله عصبی در بیمارستان بستری شده بود و تحت 
مراقبت قرار گرفت، با مســاعد شــدن حالش و بهبودی شرایط جسمانی قرار است فردا از 

بیمارستان مرخص  شود.
با اینحال قلعه نویی طبق تاکید پزشــکان باید حدود یک هفته از استرس و فشارعصبی به 
دور باشــد، بنابراین ممکن اســت او در بازی مهم روز شنبه مقابل استقلال روی نیمکت 
ننشــیند و به صورت غیرمستقیم به هدایت تیمش بپردازد اما برای بازی بعدی منعی برای 
حضور روی نیمکت ندارد.تیم فوتبال ســپاهان روز شــنبه 11مرداد در ورزشگاه آزادی به 

مصاف استقلال می رود.

سپاهان با بشار رسن و برانکو مذاکره کرد؟
ســخنگوی باشگاه سپاهان توضیحاتی را در خصوص شــایعات مطرح شده پیرامون این 

تیم ارائه داد.
در روزهای اخیر صحبت هایی مبنی بر مذاکرات باشــگاه ســپاهان با برانکو ایوانکوویچ و 
همچنین بشار رسن در رسانه ها مطرح شد. سیدعلی پزشک سخنگوی باشگاه سپاهان در 
مورد مذاکره این باشگاه با سرمربی سابق و بازیکن فعلی پرسپولیس توضیحاتی داد که در 

ادامه بخش هایی از آن را می خوانید:
*ایــن حرف ها اصلا صحت ندارد. پیش از بازی مهم با اســتقلال این صحبت ها مطرح 
می شــود و در این مقطع حســاس این کار درست نیســت. ما تا آخر فصل با هیچ فردی 

صحبت نخواهیم کرد.
*تا قبل از پایان فصل و باز شــدن پنجره نقل و انتقالاتی با هیچ بازیکن یا مربی صحبت 

نمی کنیم.
*سرمربی ما امیرقلعه نویی است و از او تا پایان فصل حمایت می کنیم.

*تمرکز ما روی لیگ برتر، جام حذفی و لیگ قهرمانان آسیا است و همه اعضای مجموعه 
سپاهان برای نتیجه گیری و موفقیت در این مسابقات یکدل شده اند و تلاش می کنند.

کاوه رضایی از تمرین با تیمش منع شد!
دنیای ورزش تورنتو نوشــت:کاوه رضایی مهاجم ایرانی بروژ بعد از صحبت با مدیریت این 

باشگاه به جدایی از جمع بازیکنان این تیم نزدیکتر شد.
سایت »walfoot« بلژیک اعلام کرد فیلیپه کلمنت سرمربی تیم بروژ روی کاوه رضایی و 

تیبوت ولیتینک حساب نمی کند و این بازیکنان باید دنبال باشگاه جدیدی باشند.
این ســایت نوشــت: »بعد از آنکه لوییس اوپندا به صورت قرضی بــروژ را ترک کرد، دو 
بازیکن دیگر بروژ هم باید چمدانشان را جمع کنند. تیبوت و کاوه رضایی باید تیم جدیدی 
را پیدا کنند. این بازیکنان توانستند با مدیریت باشگاه صحبت داشته باشند و به آنها گفته 

شد که آینده ای در بروژ ندارند و باید به صورت جداگانه از تیم تمرین کنند.«
کاوه رضایی فصل گذشــته به صورت قرضی از تیم بروژ به تیم شــارلروا رفت و عملکرد 
خوبی در این تیم داشت با این حال سرمربی بروژ همچنان به این بازیکن اعتقادی ندارد. 

هنوز مشخص نیست رضایی فصل بعد به کدام تیم می رود.

خبر

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/۹/۲0 
و برابر رای شماره 13۹8۶030۶00۶000۹5۶ هیات اول موضوع ماده یک قانون 
مذکور مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربــت حیدریه تصرفات  مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای محمد رضائی فرزند حســن رضا به شــماره شناسنامه 
1118 صادره از تربت حیدریه نســبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
10۷/۲۶ متر مربع ) یکصد و هفت متروبیســت شــش صدم مترمربع( قسمتی از 
پلاکـــ 4۷۷ فرعی از اراضــی دیزقند پلاک ۲31  اصلی دهســتان اربعه واقع در  
خراســان رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربــت حیدریه خریداری از مالکین 
رســمی ورثه غلامرضا  طاهریان محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی و ماده 13 
قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه 
محلی و کثیرالانتشــار در  شهرها منتشــر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای 
اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید اخذ نمایند.  معترض 
باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل نماید و گواهی دادخواســت بــه اداره ثبت محل تحویل دهد که در 
ایــن صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی 
که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواســت 
به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می 

نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 4/۲۲/ 13۹۹ . تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/5/۷

محمد کاظم باقرزاده ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ســاختمانهای  فاقد سند رســمی . نظر به دســتور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مصــوب 13۹0/۹/۲0 و برابر رای شــماره 
13۹۹۶030۶00۶000۶80 هیات دوم موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم  فاطمه علیزاده فرزند امان 
اله به شماره شناسنامه 13 صادره از تربت حیدریه نسبت به ششدانگ یک باب مغازه به مساحت 
3۹/85 متر مربع ) سی و نه و هشتاد و پنج صدم مترمربع( در قسمتی از اراضی رباط سنگ پلاک 
1۲5  اصلی واقع در  خراســان رضوی بخش پنج حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری مع 
الواسطه از ورثه محمد فیروزی تقی آبادی و برابر رای شماره 13۹۹۶030۶00۶000۶۹5 هیات 
دوم موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات 
مالکانه و بلامعرض متقاضی خانم فاطمه علیزاده فرزند امان اله به شماره شناسنامه 13 صادره از 
تربت حیدریه نسبت به ششدانگ یکباب مغازه به مساحت 40/80 متر مربع )چهل و هشتاد صدم 
متر مربع( در قسمتی از اراضی رباط سنگ پلاک 1۲5 اصلی واقع در خراسان رضوی بخش پنج 
حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری مع الواســطه از ورثه محمد فیروزی تقی آبادی محرز 
گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق 
روزنامه محلی و کثیرالانتشــار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام 
شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی دادخواست به اداره 
ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است 
و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به 
دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند 

مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 4/۲۲/ 13۹۹ . تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/5/۷

محمد کاظم باقرزاده ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

 از علی ضیا و آریا عظیمی نژاد تا عبدالرضا احمدی؛

مجریان تلویزیون در قتل گاه کری سرخابی !
از علی ضیا و حســین جنجال امروز عبدالرضا امیراحمدی 
مجری قدیمی برنامه های صبحگاهی تلویزیون در گفتگویش 

با مهدی توتونچی در برنامه صبح بخیر شبکه اول رقم زد.
به گزارش »ورزش ســه«، امیراحمدی که علاقه زیادی به 
شوخی و طنز کلامی در برنامه هایش دارد، در زمانیکه مهدی 
توتونچی در حال صحبت در مورد یکی از سوژه های ورزشی 
امــروز بود، موضوع قهرمانی پرســپولیس و حمایت وزارت 
ورزش از این باشــگاه را دستمایه کنایه خود کرد و گفت:» 
قدیم ها پدرها بچه ها را ســرکار می فرســتادند و می گفتند 
دســتمزد این بچه را خودمان می دهیم. همانطوری که سر 
صف به بعضی از بچه ها جایزه تحصیلی می دادند، در حالی 
که این جایزه را پســر بچه تهیه کرده بود. پس با لبخند این 

کلمه را بر زبان آورد؛ هشتگ بابا مسعود...
اشــاره امیراحمدی یک کری نوشته شده در اینستاگرام بود 
که برخی از هوادران تند و تیز اســتقلال آن را در واکنش به 
پوکر قهرمانی پرسپولیس منتشر کردند؛ نوشته کوتاهی که 
پرسپولیس را با همان بچه ای مقایسه می کند که پدرش به او 

سر صف جایزه داده است.
مطرح شدن این موضوع در برنامه صبح بخیر شبکه و وایرال 
شــدن طبیعی آن بلافاصله موجی از خشــم و نفرات را در 
بین هواداران پرســپولیس برانگیخت و آنها از تریبون های 
شخصی و عمومی به اعتراض شدید علیه این مجری قدیمی 
صدا و ســیما پرداختند؛ موضوعی که باعث شد امیراحمدی 
که در اصل خود یک هوادار تیم اســتقلال هم هست، وادار 
به واکنش شود؛ او در یک پیام تلگرامی دو دقیقه ای ضمن 
عذرخواهی از هواداران پرســپولیس، در پایان حرف هایش 
مســئله عجیبی را به زبان آورد و گفت:» در حالی که من و 
شما مشغول کرکری هستیم، دلار به کانال ۲4 هزار تومان 

بازگشته است !«.
 که البته خود این جملــه توجیهی عجیب بر کاری بود که 
شاید بهتر بود او انجام نمی داد و جمله ای بود که با توجه به 
حساسیت ها نیازی نبود به زبان وی بیاید. البته امیرحمدی 
که وایرال شــدن این ویدئو را به برخی شیطنت ها ربط داد، 
به نوعی داغ شــدن این موضــوع را اینطور توجیه کرد که 
افرادی دوســت دارند، ســر مردم به این چیزها گرم باشد تا 
آنها موضوعات مهم تری مثل گرانی و مشکلات را فراموش 
کنند؛ در حالی که او خود عامل اصلی این جنجال صبحگاهی 
بی مورد بود.در پی این اتفاقات باشگاه پرسپولیس نیز بیانیه 
شدید اللحنی را علیه صدا و سیما منتشر کرد و با برشمردن 
برخی موارد، تاکید کرد که تا زمان معذرت خواهی رسمی از 
سوی صدا و سیما، هیچ یک از اعضای باشگاه حق همکاری 
با صدا و سیما را ندارند و این بدان معنا است که به عنوان مثال 
محمدحسین میثاقی که قاعدتا قصد داشت، ویژه برنامه ای با 
حضور پرسپولیســی ها تدارک ببیند، باید این مســئله را به 
وقت دیگر موکول کند؛ حال آنکه خود او در اظهارنظرهای 
فوتبالی نهایت دقت را به عمل می آورد.این استوری، تا اینجا 
فعلا آخرین واکنش بــه اظهارات جنجالی این مجری بوده 

است؛ جایی سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس که تلاش ها و 
قهرمانی اش را در فضای هواداری این روزهای کشــور زیر 
ســوال رفته می بیند، با ادبیاتی که از او زیاد سراغ نداریم، به 

حرف های امیراحمدی پاسخ تندی داده است.
 بنابراخبار البته رایزنی هــا دوطرفه و گفتگوها ادامه دارد و 
ممکن است تکلیف این داستان با یک معذرت خواهی دیگر 
روی آنتن شــبکه اول در برنامه صبح فردا کنده شود و این 
داستان جنجالی که البته هر از چندگاهی در فوتبال ایران به 

شیوه های مختلف تکرار می شود، به پایان برسد.
موضوع اینجاســت که شــدت نفرت میان هواداران دو تیم 
رقیب در فوتبال ایران به حدی رســیده که شــوخی هایی 
مثل این، به هیچ وجه در حد شوخی باقی نمی ماند و ابعادی 
گســترده و عظیم پیدا می کند. بنابراین مجریان استقلالی 
و پرسپولیسی بهتر اســت قبل از خواندن کری، کمی روی 
عباراتشــان دقت کنند، وگرنه نتیجه همینی اســت که می 
بینید؛ اینکه هواداران دو باشگاه پرطرفدار فوتبال ایران تحمل 
شــوخی، کنایه و دســت انداختن  را ندارند و آن را تبدیل به 

بحران های درون سازمانی می کنند.
پیش از این علی ضیا، حسن کلهر و برخی چهره های دیگر 
نظیر آریا عظیمی نژاد داور برنامه عصر جدید نیز قربانی این 
ماجرا شــده اند؛ که البته برخی از موارد، حتی در کشورهای 
که مسائل ما را ندارند، ممکن است به همان اندازه برخورنده 

و آزاردهنده تلقی شود.
حمله تند مربی پرسپولیس به مجری تلویزیون

مجری برنامه صبح بخیر ایران به رســم هواداران افراطی 
فوتبال در فضای مجازی قهرمانی پرسپولیس را به دخالت 
و تمایل وزارت ورزش مرتبط دانست موضوعی که واکنش 

های زیادی را به همراه داشت.
حمیدمطهری مربی تیم پرسپولیس در پاسخ به حرف های 
عبدالرضا امیراحمدی مجری برنامه سلام صبح بخیر گفت:« 
این حرف ها و نشر این تفکرات از رسانه های پرمخاطب و 

عمومی عامل اصلی ناهنجاری های فوتبال ایران است.«
او با اشــاره به صحبت های این مجری که در برنامه زنده 
تلویزیونی با کنایه به قهرمانی پرسپولیس ماجرای هشتک 
معروف »بابا مســعود« را پیش کشید گفت:« وقتی مجری 
یک برنامه رسانه ملی این مدل خوراک را به بیننده می دهد 
آن وقت چه توقعی از سطح جامعه دارید؟ باید به حال کسانی 
که این حرف های ســطحی و ســخیف را می زنند تاسف 
خورد، حرف هایی که متاســفانه برخی از فوتبالی ها هم در 
این روزها در فضای مجازی تکرار می کنند. این صحبت ها 
که منشا عقلانی و منطقی ندارد تنها برای جمع کردن فالوور 
اســت. من معتقدم این مدل صحبــت ها خیانت به فوتبال 
است و ریشه اصلی ناهنجاری های فوتبال ، فحاشی و سنگ 
پرانی ها و اتفاقات و حــوادث تلخ فوتبالی در همین حرف 
ها و تفکرات ســطحی است.«مربی تیم پرسپولیس افزود:« 
متاســفانه بها دادن به این حرف ها باعث شده که هواداران 
فوتبال در ایران بیشــتر از آنکه بــه خود فوتبال توجه کنند 

همه ش درگیر حاشیه شــده اند. این حرف ها بهانه خوبی 
است که ضعف های خودمان را به مسایل دیگر ربط بدهیم. 
هیچکس نتوانسته با یک تحلیل فنی و فوتبالی قهرمانی و 
موفقیت های پرسپولیس را زیر سوال ببرد. خداراشکر هرکدام 
از دوســتان هم که به سراغ مسایل فنی رفته اند فقط یک 
جمله داشته اند و آن اینکه هیچ تیمی به غیر از پرسپولیس 

لایق قهرمانی نبوده است.«
مطهــری همچنین گفت:« من نمی دانم چرا وزارت ورزش 
با این مسایل برخورد نمی کند. به نظر دیگر وقت این است 
که به این ماجرا ورود کند. صحبت من با آقایان این است که 
تا کی می خواهند ضعف ها و ایرادات خودشان را پشت این 
مسایل پنهان کنند. متاسفانه برخی فکر می کنند با کوچک 

کردن دیگران می توانند بزرگ شوند.«
با صدور بیانیه ای؛

 باشگاه پرسپولیس تلویزیون را تحریم کرد
باشگاه پرسپولیس در واکنش به بعضی اظهارات مجری یکی 

از برنامه های صبحگاهی تلویزیون اطلاعیه را صادر کرد.
به گزارش سایت باشگاه پرسپولیس، در پی پخش مطالبی در 
برنامه صبح روز دوشنبه در تلویزیون ملی ایران، این باشگاه 
بیانیه ای را در اعتراض به رفتار نا مناســب تلویزیون و بیان 
مطالب غیر واقع در صدا و ســیما که موجب تشویش اذهان 
عمومی، تنش های اجتماعی و در آینده بروز مشکلات امنیتی 

در ورزشگاه ها خواهد شد واکنش نشان داد.
در این بیانیه آمده است:

متاسفانه پس از رفتار غیر مسئولانه و توهین آمیز مجریان 
تلویزیون ایران که نســبت به آن پیگیــری حقوقی انجام 
می شــود و انتظار می رفت صدا و سیما نسبت به آن واکنش 
مناسب داشــته باشد؛ صبح امروز دوشــنبه شاهد اظهارات 
توهین آمیز و توأم با کنایه یکی از مجریان صدا و ســیمای 
جمهوری اســلامی ایران در تلویزیون نســبت به باشگاه 
پرسپولیس و هواداران پرشمار آن بودیم. این امر با توجه به 
گزاره هایی که در اظهارات این مجری بود و در شــبکه های 

اجتماعی سرفصل مشخصی دارد قابل کتمان نیست. 
باشگاه پرسپولیس بر این اساس ضمن تاکید بر حق قانونی 
خود در پیگیری قضایی این موضوع نسبت به مجری مورد 
اشــاره و مجموعه صدا و سیما که با موجبات و امکانات این 
توهین و افترا را فراهم آورده اســت. اعتراض جدی خود را 
اعلام کرده و بر لزوم عذر خواهی صدا و ســیما از میلیون ها 
هوادار پرسپولیس که هزینه های صدا و سیما از جیب آن ها 
تامین می شود و مجری مورد اشاره در همان برنامه تلویزیون 
تاکید دارد. این مجری باید در جریان عذرخواهی بر خلاف 
واقع بودن ادعای خود تاکید نماید. متاســفانه آن چه که به 
نظر می رسد صدا و سیمای ایران نسبت به آن توجه لازم را 
ندارد، آثار اتفاقاتی اســت که در تلویزیون هم رقم می خورد. 
بیان مطالب کذب و خلاف واقع مصداق توهین به شــعور 
مخاطب، تلاش برای ایجاد انحراف در افکار عمومی و فریب 
و تشــویش اذهان عمومی در پی این سهل انگاری ها روی 

می دهد هر چند که اصلا چنین نیتی وجود نداشــته باشــد. 
تردید نداریم این موارد بر خلاف رویه و سیاست گذاری های 

صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران است. 
همچنین ایجاد تنش های اجتماعی، گسترش نفرت و کینه 
در جامعه، در پی باور دروغ هایی که در شبکه های اجتماعی 
رواج دارد و به این ترتیب در توسط تلویزیون ایران وجاهت 
و اعتبار می یابد از آثار ثانویه چنین برخوردهایی اســت که 
می تواند تا حد به خطر افتادن امنیت مردم در ورزشــگاه ها 
و حتی کشیده شــده آن به خارج از ورزشگاه ها پیش برود. 
آن چه در ســال های اخیر روی داده و در حال رشــد است، 
موید همین نکته اســت. فارغ از افرادی که نادانسته به این 
توهمات دامن زده اند، این شائبه وجود دارد که دست هایی در 
کار باشــد که برای گسترش کینه در جامعه، نهادینه کردن 
رفتارهای بغض آلود و در نهایت ایجاد آشوب و بلوا در فوتبال 
در حال برنامه ریزی باشد.باشــگاه پرسپولیس، ضمن دادن 
اطمینان خاطر به هواداران مبنی بر پیگیری مواردی که به 
حق مورد اعتراض و نگرانی آن ها اســت و دعوت ایشان به 
خویشــتن داری، تاکید می کند چهار سال قهرمانی پیاپی، 
کسب ســوپرجام ها، تصاحب تمام جام های داخلی در فصل 
گذشته و رســیدن به فینال لیگ قهرمانان آسیا در شرایط 
محرومیت و عدم برخــورداری از امکانی چون پرواز چارتر 
که مشــکل اصلی بر سر تصاحب عنوان قهرمانی آسیا بود. 
هزینه های به مراتب کمتر نســبت به تیم هایی که هواداران 
آن ها مدعی توجه بیشــتر به پرسپولیس هستند. مشکلات 
مالی که باعث از دســت دادن مربیان موفق تیم شد ولی با 
درایت صورت گرفته مربیان موفق و قهرمان دیگری جذب 
شدند. عدم بهره برداری و استفاده از حتی یک ریال از منابع 
عمومی و بیت المال و بسیاری موارد دیگر اثبات کنند حقانیت 
پرسپولیس و پرسپولیسی در شایستگی های فنی و مظلومیت 
آن است. تردیدی نیست موفقیتی که نه چهار سال، بلکه 5 
سال ادامه دارد و اگر تضییع حقوق سرخپوشان نبود، در این 
فصــل پنجمین قهرمانی پیاپی را تصاحب می کردیم، بدون 
قابلیت های فنی کادر فنی و بازیکنان، حمایت و پشــتیبانی 
سرسختانه هواداران، کار سیستمی، ستادی و اقتصادی قوی 

و البته خواست و اراده خداوند میسر نبود.
باشگاه پرسپولیس، همچنین تاکید می کند تا زمانی که صدا 
و سیما نسبت به عذر خواهی از هواداران پرسپولیس، به دلیل 
خدشه دار کردن احساســات آن ها و طرح مطالب غیر واقع 
اقدام ننمایــد، از ورود کلیه دوربین های تلویزیونی به محل 
تمرینات تیم و باشگاه پرسپولیس جلوگیری کرده و عوامل 
باشگاه و تیم برای مصاحیه برابر دوربین ها حاضر نمی شوند.

باشگاه پرســپولیس تاکید دارد؛ مسائلی مثل کری خوانی ها 
برای ایجاد فضای نشــاط را درک می کند اما طرح ادعاهای 
کذب، دروغ پردازی، وارونه جلوه دادن حقایق و ارئه اطلاعات 
نادرست به مخاطبان، توهین و متلک پراکنی به پرسپولیس 
مردمی که صدا و سیما از جیب آن ها ارتزاق می کند و نمک 

آن ها را می خورد، قابل توجیه و اغماض نیست.
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حبوبات لاکچری شد
خراســان نوشــت: حبوبات را دیگر باید جــزو کالا های لاکچری 
محســوب کنیم. تازه ترین گزارش وزارت صمت از قیمت کالا های 
اساسی و مهم نشان می دهد در اردیبهشت ماه امسال، حبوباتی نظیر 
عدس، لپه و لوبیا به صدر گرانی یک ســاله این کالا های منتخب 
صعود کرده اند. تبعات تغییر ارز واردات این اقلام از 4۲00 به نیمایی 
در اواسط سال ۹8، پایان رسیدن فصل برداشت، رشد نسبی تقاضا و 
بسته شدن مرز های وارداتی با توجه به شیوع کرونا، از جمله دلایل 

این رشد قیمت اعلام شده است.
 

معین: کنش سیاسی مردم در ۱۴00 قابل پیش بینی نیست
مصطفــی معین، وزیر علوم دولت اصلاحات: پاندمی کرونا علیرغم 
خســارات  انســانی و اقتصادی ســنگین آن، در مجمــوع به نفع 
سیاست های خارجی و اوضاع داخلی کشور بوده است. شعار »اصلاح 
طلب، اصولگرا دیگه تمومه ماجرا« بیانگر بی اعتمادی نسل جوان 
نسبت به عملکرد جناح های سیاسی است. در جامعه ایران که مانند 
موج در حال نوسان و تغییر است، کنش سیاسی مردم در انتخابات 

1400 قابل پیش بینی نیست. /خبرآنلاین
 

سلطان قبر هم رونمایی شد!
علی علامه، مدیر گورستان ابن بابویه در مصاحبه با خبرگزاری ایکنا 
از مافیای قبر در تهران پرده برداشت.این فرد آقایی به نام »س. ح. 
ا« است که 40 سال با نفوذ و ثروت خود و تایید اوقاف، دفن اموات 

در امامزاده های کل تهران و حرم امام خمینی را در انحصار دارد.
 

فرانسه اطلاعات هواپیما را غیررسمی منتشر نمی کند
سیدعباس موسوی، سخنگوی وزارت امور خارجه: فرانسه تکنولوژی 
خوانش را در اختیار دارد و این کار با حضور کشور های ذینفع صورت 
می گیرد و فکر نمی کنم فرانسه کاری کند و اطلاعات خوانده شده را 
از طرق غیررسمی منتشر کند. قوانین و سازوکار خاص خود را دارد 
و آن ها موظف هستند، اطلاعات را استخراج و در اختیار کشور های 

ذینفع قرار دهند.

دادگستری اصفهان: قطعی شدن حکم اعدام ٨ نفر از عوامل 
حوادث ٩۶ و ٩٨ کذب محض است

روابط عمومی دادگستری استان اصفهان خبر منتشره مبنی بر قطعی  
شــدن حکم اعدام 8 نفر از عوامل حوادث ســال های ۹۶ و ۹8 را 
تکذیب کرد. خبر انتشــار یافته منتســب به رئیس  کل دادگستری 
اســتان اصفهان مبنی بر قطعی  شــدن حکم اعدام 8 نفر از عوامل 
حوادث ســال های ۹۶ و ۹8 از ســوی برخی رســانه های معاند و 
فضاســازی آن در شبکه های اجتماعی کذب محض بوده و تا کنون 
هیچ گونه تایید اجرای حکمی از سوی مراجع عالی قضایی در این 
خصوص واصل نگردیده است. شایان ذکر است هر گونه خبر در این 

رابطه از طریق پایگاه اطلاع رسانی دادگستری کل استان و یا مرکز 
رسانه قوه قضاییه منتشر می شود.

تبلیغ و انجام تست کرونا در منزل ممنوع شد
وزارت بهداشت هر گونه تبلیغ در خصوص انجام نمونه گیری برای 
آزمایش های تشخیصی کرونا ویروس را ممنوع اعلام کرد. وزارت 
بهداشت درمان و آموزش پزشکی، هرگونه تبلیغ در خصوص انجام 
نمونه گیری برای آزمایش های تشخیصی کرونا ویروس جدید را به 
دلیل اختلال در برنامه کلان ملی تشخیص، پایش و مهار زنجیره 
انتقال ویــروس و ایجاد تقاضای القایی، غیرمجاز اعلام کرد. بنا بر 
این دستورالعمل شرکت های ذیربط موظفند ظرف مدت 48 ساعت، 
خدمت انجام آزمایش کرونا را از تمامی سامانه های خود برداشته و 

تمامی تبلیغات مرتبط را حذف نمایند.

مینو محرز: اصلا وضعیت فعلی تهران خوب نیست
مینو محرز، عضو کمیته علمی ســتاد مبــارزه با کرونا گفت: اصلا 
وضعیت فعلی تهران خوب نیســت و کنکــور باید عقب بیفتد و به 
هیچ وجه هیچ نوع تجمعی توصیه نمی شود. وی که با رادیو »پادیو« 
گفتگو می کرد، افزود: امکان انتقال بیماری آن هم ساعت ها نشستن 
در فضای بســته وجود دارد. هرجا هر تجمعی هســت باید کنسل 
گردد، عزاداری، عروســی، رستوران و یا هرنوع مراسم دیگر! محرز 
تاکید کرد: سرعت انتشار بیماری وحشتناک و فوق العاده بالاست و 

به سرعت همه را ابتلا می کند.

بذرپاش در مراسم معارفه: کلکسیونی از تهمت را به ما وارد 
کردند

رئیس دیوان محاســبات کل کشــور با تاکید بر اینکه باید نهضت 
قیمت تمام شــده کالا و خدمات را در دیوان دنبال کنیم تا مردم را 
هرچه بیشــتر از مدیریت متنفع نماییم، گفت: گزارش تفریغ بودجه 
ـ که مهمترین ســند نظارت مالی است ـ باید تغییرات جدی بکند. 
رئیس دیوان محاســبات گفت: با دیوان کار سیاسی نخواهیم کرد. 
با ما برخورد سیاسی شــد، ولی با کسی سیاسی برخورد نمی کنیم. 
وی افزود: کلکسیونی از تهمت را به ما وارد کردند که از همه آن ها 
گذشتم. پاسخ ما، کار بیشــتر برای مردم و نظارت دقیق تر بر بیت 

المال کشور است.

قالیباف: رقابت بر سر کاندیدا های دیوان محاسبات مومنانه 
بود

رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: فرآینــد انتخاب رئیس و 
دادستان دیوان محاسبات براساس قانون پیش رفت و رقابت جدی 
و مومنانه در کمیسیون برنامه بودجه مجلس شکل گرفت. محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس شــورای اسلامی در مراسم تکریم و معارفه 
رئیس قدیم و جدید دیوان محاســبات که صبح امروز برگزار شــد، 

گفت: مجلس یازدهم زمانی شکل گرفت که در شرایط سخت است 
و مردم سختی هایی را تحمل می کنند که این تحمل از روی نجابت 
و برای انقلاب اســت. وی ادامه داد: مردم توقع دارند مشکلات را 
بــه هم پاس ندهیم، مردم حاکمیت را یکپارچه می دانند، مردم باید 
یک عمل و حرف از مســئولان ببینند و غیر از تسهیل مشکلات 
از مســئولان چیزی نمی پذیرند. رئیس مجلس تصریح کرد: فرآیند 
انتخاب رئیس و دادستان دیوان محاسبات براساس قانون پیش رفت 
و رقابت جدی و مومنانه در کمیسیون برنامه بودجه مجلس شکل 
گرفت و کاندیدا های ریاســت و دادستان دیوان به صحن پارلمان 
معرفی شــدند. قالیباف اضافه کرد: در مجلــس یازدهم اولویت بر 

نظارت داریم و کشور نیز امروز بیش از گذشته بر نظارت نیاز دارد.

پلیس: ربودن و قتل زنجیره ای زنان جوان در ماهان کرمان 
کذب است

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی اســتان کرمان وقوع قتل های 
زنجیره ای در ماهان را تکذیب کرد. کوروش احمد یوسفی در گفتگو 
با مهر با تکذیب شــایعه وقوع قتل های زنجیره ای در ماهان اظهار 
کرد: طی روز های اخیر، شایعه ای مبنی بر ربودن زنان جوان و قتل 
آن ها در ماهان کرمان در فضای مجازی منتشــر شده که از اساس 
کذب اســت. وی افزود: متأســفانه برخی از افراد بدون هیچ سند و 
مدرکی اقدام به انتشار شایعات بی پایه در شبکه های مجازی می کنند 
که به شهروندان آســیب وارد می کند. معاون اجتماعی فرماندهی 
انتظامی استان کرمان گفت: انتشار خبر های کذب در فضای مجازی 
در شــأن مردم فهیم کرمان نیست لذا بهتر اســت شهروندان در 
راستای کاهش آسیب های ناشی از فضای مجازی آگاهی های خود 
را نسبت به موضوعات منتشر شده در این فضا ارتقا دهند و اخبار را 
تنها از طریق رسانه های معتبر دنبال کنند. احمد یوسفی بیان کرد: 
اکثر مطالب منتشر شده در فضای مجازی صحت ندارند لذا این گونه 
خبر ها موجب صدمات روحی به افراد جامعه به ویژه در این شرایط 

که درگیر شیوع کرونا هستیم، می شود.
 

هشدار آشنا به منافقین
مشــاور رئیس جمهوری گفت: منافقین از دروغ جاویدان تا همین 
امروز در کمین نشسته اند تا با پشتیبانی دشمنان -از صدام تا ترامپ- 
خود را به ایران برســانند؛ غافل از آن که صیاد های مرصاد هنوز هم 
در کمین شان هستند.حســام الدین آشنا، مشاور رئیس جمهوری در 
حســاب کاربری خود در توئیتر با اشــاره به عملیات مرصاد که به 
شکســت و خروج گروهک منافقین از کشــور منجر شد، نوشت: 
»از دروغ جاویدان تا همین امروز منافقین در کمین نشســته اند تا با 

پشتیبانی دشمنان -از صدام تا ترامپ- خود را به ایران برسانند غافل 
از آن که صیاد های مرصاد هنوز هم در کمین شــان هستند تا آن ها 
را چنان از اشــرف و لیبرتی برانند که راه تهران را گم کنند و سر از 

تیرانا درآورند.«
 

پورمختار: ادعای »انا رجل« در مجلس زیاد است
محمدعلی پورمختار درباره علت بروز و ظهور آشــفتگی در تصمیم 
گیری مجلس یازدهم بــه نامه نیوز گفت: این دوره از مجلس تازه 
تشکیل شده و اکثریت نمایندگان فاقد تجربه نمایندگی هستند، اما 
»انا رجل« در مجلس زیاد اســت، چون بین رأی نماینده و رئیس 
مجلس فرقی وجود ندارد. وی افزود: وقتی نماینده ای با عبور از همه 
مراحل ســخت انتخابات به مجلس راه می یابد، توقع دارد حرفش 
پیــش برود بنابراین زمانی که به حرف هــم گوش نمی کنند، این 
مســئله باعث اختلاف می شود. از طرفی گروه ها و سلایق سیاسی 
تمایل دارند لیدری معادلات تصمیم گیری در مجلس را به دســت 
بگیرنــد و بقیــه از آن ها تبعیت کنند، اما ایــن اتفاق خیلی کم رخ 
می دهد، مگر اینکه علایق مشــترکی بین گروه ها ایجاد شود. اگر 
این رویه اصلاح نشــود آشفتگی در تصمیم گیری تا آخر دوره باقی 

خواهد ماند.
 

نامه جنجالی احمدی نژاد به بن سلمان با لفظ عالیجناب!
چند هفته پیش بود که خبری در بعضی از رســانه ها منتشر شد که 
محمود احمدی نژاد، رییس دولت نهم و دهم به محمد بن سلمان، 
ولیعهد عربستان سعودی نامه نوشته است. اکنون متن نامه محمود 
احمدی نژاد به محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان منتشر شد که با 

عبارت عالیجناب آغاز شده است.
 

»بی قدرتی« اصلاح طلبی به دلیل »درقدرتی« است
تئوریســین برجســته جریان اصلاحات گفت: تردیــدی ندارم که 
»جریان اصلی« )جریــانِ در قدرت( اصلاح طلبی تمام تلاش خود 
را بــرای توقف و حضور در قدرت خواهد کرد و در هر شــرایطی با 
کارت قدرت بازی خواهد کرد. وی گفت به بیان دیگر، تردید ندارم 
که اگر عدول و عبور عامدانه ای هست از روح و جسم اصلاح طلبی 
است نه از قدرت. شــعار جریان رسمی )در/ با قدرت( اصلاح طلبی 
همواره این بوده که: »بی همه چیز به  ســر شود، بدون قدرت به  سر 
نمی شود«. این جریان، دیری است که حیات و ممات اصلاح طلبی 
را به بندِ ناف قدرت گره زده است، که، چون پاره گردد رگ حیاتی او 
نیز، پاره پاره می گردد. شاید همین »درقدرتی« راز و رمز »بی قدرتی« 

امروز جریان اصلاح طلبی است.

 
تهدید و مزاحمت تلفنی داماد فراری نعمت زاده برای دادگاه

قاضی مسعودی مقام در دوازدهمین جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده 
پتروشیمی از مزاحمت تلفنی داماد فراری نعمت زاده برای دادگاه از 
داخل کشور خبر داد. صبح امروز دوازدهمین جلسه دادگاه رسیدگی 
به اتهام مدیرعامل ســابق شرکت بازرگانی پتروشیمی و 14 متهم 
دیگر به ریاست قاضی مســعودی مقام برگزار شد. قاضی دادگاه در 
این جلسه از مزاحمت تلفنی ریاحی، یکی از متهمان اصلی پرونده و 
داماد فراری نعمت زاده و همچنین مرجان شیخ الاسلامی دیگر متهم 
فــراری این پرونده، برای دادگاه خبر داد. در ابتدای جلســه قاضی 
مســعودی مقام در تذکری گفت: در ابتدا به متهمان به ویژه مرجان 
شیخ الاسلامی و علی اشرف ریاحی تذکر می دهم که از این اقدامات 
تهدیدآمیز شــما نسبت به قضات محکمه و مزاحمت های تلفنی به 
شــعبه که از خارج از کشور و داخل کشور انجام می گیرد، خودداری 
کنند. مسعودی مقام پیش از این و در جریان جلسه دهم دادگاه اعلام 
کرده بود، متهم ریاحی وارد ایران شــده و در داخل کشور است، اما 

متواری شده و در دادگاه حاضر نشده است.
 

سخنگوی دولت به کرونا مبتلا شد
تست کرونای سخنگوی دولت مثبت اعلام شد. تست کرونای علی 
ربیعی ســخنگوی دولت مثبت بوده و وی به کووید 1۹ مبتلا شده 
است؛ بنابراین، جلسه هفتگی علی ربیعی، دستیار ارتباطات اجتماعی 
رییس جمهور و سخنگوی دولت که سه شنبه های هر هفته برگزار 
می شد، فردا برگزار نمی شود. دفتر سخنگوی دولت اعلام کرده است: 
با توجه به بروز برخی علائم و به دلیل رعایت پروتکل های بهداشتی، 
دکتر ربیعی از اواخر هفته گذشته در منزل در حال استراحت بوده و 
با توجه به اینکه تســت اولیه کرونای ایشان مثبت شده و به منظور 
بررســی های بیشتر و بنا به تاکید پزشــکان در بیمارستان بستری 

شده اند.
 

بازرگان تحت عمل جراحی قرار گرفت
عماد بهاور، مســئول شــاخه جوانان نهضت آزادی ایران، خبر داده 
اســت که عبدالعلی بازرگان به علت عارضه مغزی در بیمارســتان 
بســتری و تحت عمل جراحی قرار گرفته است. عبدالعلی بازرگان، 
متولد ۲۲ مرداد 13۲۲ تهران روزنامه نگار، نویسنده و کنشگر سیاسی 
ایرانی مقیم ایالات متحده آمریــکا و فرزند مهدی بازرگان، اولین 
نخســت وزیر پس از انقلاب 135۷ می باشــد. او از اعضای نهضت 
آزادی و دانش آموخته کارشناسی ارشد معماری از دانشگاه ملی ایران 
منبع: تابناک )دانشگاه شهید بهشتی( است.  

سخنگوی دولت به کرونا مبتلا شد/ تهدید و مزاحمت تلفنی داماد فراری نعمت زاده برای دادگاه/ نامه جنجالی احمدی نژاد به 
بن سلمان با لفظ عالیجناب!/ سلطان قبر هم رونمایی شد!


